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La comarca de l’Horta té molt 
potencial turístic. A esca-
ssos quilòmetres de la ciutat 

de València, que cada any acull 
2,8 milions de visitants, la comar-
ca té molt a oferir; un ric patri-
moni, gran oferta gastronòmica, 
senders per l’horta o museus de 
gran valor.
   L’Horta Nord ha tornat a presen-
tar-se amb força en la Fira: Albo-
raia amb la seua horta i orxata. 
Manises amb la seua ceràmica re-
coneguda en tota Europa, El Puig i 
Puçol amb els seus enclavaments 
privilegiats o la Mancomunitat 
del Carraixet i Nord amb les seues 
propostes turístiques que com-
binen oci, respecte per l’horta i 
potenciar els productes quilòme-
tre zero, han sigut algunes de les 
propostes realitzes en la Fira.

Per desgràcia, el 29 d’octubre, 
l’Horta Sud va perdre gran part 
d’eixe potencial turístic. No obs-
tant això, i amb la força que acom-
panya a la comarca des d’eixe dia, 
l’Horta Sud ha sigut present en 
Fitur, la fira de turisme més im-
portant d’Espanya, per a mostrar 
tot el que encara poden oferir i 
reivindicar també la recuperació 
del seu patrimoni.
   Igual que els municipis que, a 
poc a poc, intenten tornar a la 
normalitat, el camí també serà 
llarg per al Port de Catarroja, 
l’Albufera que banya la comar-
ca, els museus perduts i les rutes 
d’horta que eren reclam per a 
molts turistes. 
  Malgrat la destrucció, queda 
molt per oferir, i en Fitur l’Horta 
Sud ho ha demostrat.

L’Horta Sud, amb 
més força que mai 

en Fitur

EDITORIAL

En l’imperi romà, Àugur 
era el sacerdot que inter-
pretava el vol de les aus.

Per part seua, Aríspice era el 
examinador de les entranyes 
d’animals. Per a la mitologia, 
per tant, els ocells ocupen un 
lloc de doble importància: són 
enigmàtics, és a dir, són savis 
i els àugurs s’encarreguen de 
fer-nos arribar els seus conei-
xements. Ells pensaven que 
si els ocells tracen itineraris 
«significatius» (és a dir, tracen 
«signes») és perquè saben el 
que nosaltres no sabem, i eixe 
saber el transmeten en vir-
tut d’una llengua que els àu-
gurs –els dels auguris– poden 
aprendre per a descodificar i 
comunicar. D’ací que a Roma 
anaren tan gastronòmicament 
cotitzats els ocells que canten 
després que algú atribuïra al 
déu Mercuri voracitat a l’hora 
de menjar llengües d’ocells, 
perquè La seua Divinitat esta-
va convençut que eixe menú li 
augmentava la saviesa.

 En esta secció pretenem rela-
cionar als usuaris con la llen-
gua «oculta», amb els signifi-
cats que tantes vegades se’ns 
escapen. Dit d’una altra mane-
ra, parlarem convençuts que el 
domini de la llengua redunda 

en benefici dels usuaris. Com-
prendre bé per a comunicar 
millor.

Quan jo estudiava el ja més que 
caducat batxillerat (no ho con-
fonguem amb batxiller: perso-
na que ha cursat el batxillerat) 
l’assignatura de «llengua» no 
era una secundària «maria», 
sinó que gaudia d’imatge. És 
cert que alguns professors no 
la feien agradable ni per als 
qui ens agradava, però escriure 
bé gaudia de bona reputació, 
encara que s’intuïa la seua de-
cadència.

Ara m’arriben missatges que 
em fan van contemplar dolor 
l’agonia de la facultat de comu-
nicar; arriba la fi de la potència 
per a comprendre i transmetre 
en profunditat el món. Amb 
l’ortografia boquejant, la sin-
taxi malferida, la semàntica feta 
‘arapos’, la sinonímia delmada, 
i les figures retòriques podrint-
se en el femer del menyspreu, 
serà difícil superar eixa penosa 
situació. Urgència per restituir 
a la societat, el gust porla es-
criptura de qualitat, que his-
tòricament es deia ‘ars bene 
scribendi’ (l’art d’escriure bé; 
l’elegància de la paraula..

Esta secció va, doncs, de vi-
brar amb la llengua que ens 
alimenta el coneixement, 
d’entusiasmar-nos amb lacali-
dad en l’expressió, amb el desig 
de bussejar en la profunditat 
de la saviesa i de la bellesa, 
convençut que hi ha recupe-
ració si posem passió per a 
acostar-nos a la saviesa que 
ha estimulat moltes derivades, 
entre les quals us propose esta, 
humil però apassionada i sense 
sacarina que lz edulcore. Ho 
exemplifique, si un cronista es-
criu sobre els exploradors dels 
Andes, i diu «pugem a les mun-
tanyes esbufegants», compre-
nem que les muntanyes eme-
ten pantaixos o que són així 
dites, encara que el participi de 
la frase parle dels exploradors. 
Millor, «pugem esbufegants a 
les muntanyes», o «pugem, a 
les muntanyes, esbufegants», 
amb les seues comes no els 
sembla? I diuen que l’orde dels 
factors no altera el producte 
!Ai, sintaxi!. Per a facilitar-ho, 
els formularé una pregunta en 
cada lliurament. Sens dubte, en 
les gramàtiques i els diccionaris 
trobaran la resposta pertinent, 
però no tinguen dubte que si 
les mediten abans de consultar 
les ferramentes a l’ús tots guan-
yarem.
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CAMPES DE VEHICLES AFECTATS PER LA DANA

La Generalitat ha retirat 70.000 vehicles de 
les zones afectades per les inundacions. Su-
posa prop del 60% del total de vehicles si-
nistrats. La principal campa de Catarroja i el 

punt de Picassent on va apilar la Generalitat 
ja han sigut buidats de cotxes, també a Se-
daví a l’Avinguda. Encara queden vehicles a 
Massanassa, Alfafar o Albal.
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LA MILLOR INFORMACIÓ
SEMPRE AMB TÚ, TAMBÉ EN LES XARXES SOCIALS

Més de 14.000 seguidors

Més de 4.500 seguidors

Anestèsia per a la comunicació
Cura rector Antoni López Quiles, 

Doctor «cum laude» en Filologia Catalana

En l’àmbit públic, la neces-
sitat d’establir prioritats 
per a prendre decisions és 

motiu d’una lluita contínua, igual 
que en el privat o personal. No 
sempre impera el sentit comú. 
Els factors que influïxen i que dis-
torsionen la capacitat de decisió 
són tants i tan diversos que fan 
difícil moltes vegades actuar de 
la forma més adequada i conve-
nient. No obstant això, no hi ha 
més remei que afrontar el repte 
amb criteri, bona voluntat, dis-
cerniment i sensatesa si es volen 
obtindre els millors resultats pos-
sibles, que és, en el fons, el que se 
sol desitjar, per a cada un i per als 
altres, és a dir, per al bé comú. I 
tot això té a veure així mateix amb 
un sentit moral, del bè, del que és 
just, del que és honest.
   Les prioritats en el funciona-
ment de la societat s’establixen 
en funció de les decisions que 
es prenen des de determinats 
cercles de poder, entre els quals, 
els més visibles i pròxims a la 
ciutadania són els polítics i els 
funcionaris. I la necessària sim-
biosi entre els dos no sempre és 
la bona que deuria, en perjuí dels 
ciutadans als quals han de servir.
  Hi ha una accepció de la pa-

raula política en la RAE que es 
referix a ella com “l’art o traça 
amb què es conduïx un assump-
te o s’utilitzen els mitjans per 
a aconseguir un fi determinat”, 
un fi que se suposa que és el bé 
dels ciutadans. Però, com no s’ha 
de fer arbitràriament, cal recó-
rrer a normes i reglaments, que 
creen i apliquen els funcionaris. 
I ací és on sol sorgir el conflicte. 
Els polítics perquè volen actuar 
amb celeritat i la major llibertat 
possible, i els funcionaris perquè 
estan per a posar orde i concert 
en l’activitat política. I al mig, els 
ciutadans, dels quals els altres no 
són més que servidors públics, 
encara que moltes vegades sem-
bla el contrari.
  Juntament amb la degradació 
de la política i els polítics a con-
seqüència del partidisme, l’afany 
del poder pel poder, la cobdícia i 
la corrupció, hi ha també un risc 
evident en el ‘burocratisme’, és a 
dir, la influència excessiva dels 
funcionaris, que a vegades és un 
obstacle, una rèmora, per a les 
millores de la societat, bé per si 
mateix o perquè la burocràcia és 
aprofitada pels mateixos polítics 
per als seus propis interessos es-
puris.

Prioritats i ‘burocratisme’
Tomás Laguarda

RES DE RES
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ELS MUSEUS DEL PALMITO D’ALDAIA I EL DE LA RAJOLERIA DE PAIPORTA VAN SER DIGITALITZATS ABANS DE 
LA BARRANCADA DEL 29 D’OCTUBRE

Els museus afectats per la Dana a l’Horta Sud, 
presents en Fitur gràcies al projecte de digitalització

Dos dels espais més em-
blemàtics de la comarca 
de l’Horta Sud, el Museu 

del Palmito d’Aldaia i el Museu 
de la Rajoleria de Paiporta, que 
la DANA va arrasar parcialment, 
ja poden tornar a visitar-se de 
manera telemàtica. Tots dos han 
reobert les seues portes a través 
de la tecnologia, gràcies al pro-
jecte de Museus Virtuals que ha 
impulsat la Mancomunitat de 
l’Horta Sud, amb la col·laboració 
de la Diputació de València.
  Aquest projecte, que era la ini-
ciativa estrela del Pla de Dina-
mització i Governança Turística 
de l’Horta Sud 2024, ha cobrat 
major importància després de la 
catàstrofe perquè permet reco-
rrer des de la pantalla l’interior 
dels museus, admirar les seues 
col·leccions (ara greument dan-
yades i en procés de restauració 
en el l’Etno i la Diputació de Va-

lència) i conéixer al detall la in-
formació de les seues principals 
peces. L’empresa Projectes Im-
mersius, situada a Xirivella, ha 
sigut l’encarregada de fer el tre-
ball, amb totes les imatges que es 
van prendre dies abans del tem-
poral.

Fitur
Els Museus Virtuals es van pre-
sentar en Fitur. En concret, des 
dels espais cedits per la Diputa-
ció de València, s’han mostrat els 
itineraris de quatre dels edificis 
que formen part del projecte: 
es castell d’Alaquàs i el Museu 
Comarcal de l’Horta Sud, a més 
dels esmentats. El responsable 
de Turisme de la Mancomunitat, 
Bartolomé Nofuentes, al costat 
de la coordinadora intermunici-
pal, Laura Sena, i l’experta Nuria 
Barrachina, representant de Pro-
jectes Immersius, han sigut els 

encarregats de l’estrena.
“La Mancomunitat de l’Horta 
Sud ha de redefinir ara el seu 
pla turístic tenint en compte 
l’impacte de la DANA. Però vo-
lem tornar a ser una comarca 
turística, per al que necessitem 
una forta inversió de totes les 
Administracions públiques per 
a recuperar el nostre patrimoni 
i les nostres infraestructures cul-
turals”, ha manifestat Bartolomé 
Nofuentes. Per part seua, Laura 
Sena ha defensat “la importància 
dels museus locals com a ele-
ments de cohesió social i dina-
mització cultural” i ha reclamat 
que “no es queden a la cua de la 
reconstrucció”.

Característiques del projecte
Cada museu disposa d’un ava-
tar que dona la benvinguda, 
una guardiana de la cultura que 
introdueix l’espai en valencià, 

castellà o anglés, idiomes en 
els quals, una vegada dins, està 
també tota la informació. Ja a 
l’interior, les i els turistes vir-
tuals poden recórrer cada espai 
en diferents direccions, a través 
d’imatges d’alta qualitat, i obtin-
dre informació detallada de 50 
o 60 peces per museu. A més, el 
museu virtual ofereix un plànol 
de l’edifici i integra vídeos o al-
tres informacions.

Els espais digitalitzats
Així, el Museu del Palmito 
d’Aldaia (MUPA) disposa d’una 
col·lecció de més de 800 peces, la 
qual cosa la converteix en una de 
les més importants del món. Si-
tuat en l’interessant edifici de la 
Llotgeta del segle XVII, la DANA 
va arrasar la planta baixa i ha 
deixat el museu inactiu per un 
temps, a més d’afectar a prop de 
300 valuoses peces, de les quals 

Així era la planta baixa del Museu del Margalló, ara destrossat per la Dana
una part està en procés de res-
tauració.
  El Museu de la Rajoleria està 
instal·lat en l’antiga fàbrica de ra-
joles i teules el Pilar de Paiporta. 
L’espai destaca pel seu Forn Hoff-
man de 12 portes, que està inclòs 
en el Pla Nacional de Patrimoni 
Industrial. La seua rica col·lecció 
etnològica estava situada en el 
semisoterrani, per la qual cosa 
va quedar greument afectada, 
encara que també està sent ja 
restaurada.

Albufera
A l’acte va assistir la diputada i 
regidora de Compromís a Ca-
tarroja, Dolors Gimeno, qui va 
reivindicar l’Albufera com a lloc 
privilegiat de la comarca i va de-
manar a la Generalitat inversió 
per a recuperar-la després de la 
Dana.

VÍDEO

Presentació a Fitur

La rica tradició xocolatera de 
Torrent ha tingut un destacat 
protagonisme en la Fira In-

ternacional de Fitur, on es va dur 
a terme un showcooking a càrrec 
de dos mestres xocolaters de Xo-
colates Rafael Andreu. Durant esta 
demostració, van compartir el seu 
procés d’elaboració artesanal i el 
profund significat que té el xocola-
te en forma de barra per a la loca-
litat de Torrent. Este esdeveniment 
ha servit com una reivindicació del 
sabor únic del conegut bollet to-
rrentí, que també va ser presentat 
al costat de Bollet XXL, la mascota 

que representa a Torrent. El bollet, 
el xocolate típic de la localitat, es 
caracteritza pel seu intens i dolç 
sabor, així com per la seua textura 
especial. Des de fa segles, ha sigut 
el berenar tradicional de Torrent. 
L’alcaldessa, Amparo Folgado, 
va destacar la importància d’este 
producte: “El xocolate de Torrent 
és part de la nostra història i cul-
tura. Volem donar a conéixer el 
nostre producte i la tradició que 
representa per a nosaltres”. A més, 
l’alcaldessa es va referir al bollet 
com “les vitamines torrentines”.
  Folgado va recordar que del 31 de 
gener al 3 de febrer se celebrarà la 

Torrent acull la primera oficina 
de turisme de l’Horta Sud

Redacció

segona edició de la Gran Fira del 
Xocolate de Torrent, coincidint 
amb la festivitat de Sant Blai, en 
l’Avinguda del Vedat. L’alcaldessa 
va animar a tots a assistir per a de-
gustar no sols el xocolate típic de 
Torrent, sinó també un altre dels 
seus plats emblemàtics: el rossejat, 
una recepta tradicional d’arròs que 

és habitual en les celebracions de 
Sant Blai.

Promoció
Bollet ha tornat a Fitur amb 
l’objectiu de promocionar la tra-
dició xocolatera davant milers de 
turistes que ja reconeixen i apre-
cien a esta mascota. Esta presenta-

ció del xocolate típic de Torrent en 
Fitur forma part de l’estratègia de 
promoció de la ciutat, buscant do-
nar a conéixer a turistes nacionals 
i internacionals un dels emblemes 
de la localitat.
   Esta iniciativa s’emmarca dins de 
la recent estratègia turística pre-
sentada per l’Ajuntament..

A Torrent, presentant l’oficina de turisme                                Showcooking a càrrec de dos mestres xocolaters de Xocolates Rafael Andreu

EL BOLLET TORNA A FITUR PER A RESSALTAR LA 
TRADICIÓ TORRENTINA
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eixa zona. Eixa ruta s’uniria a una altra pro-
posta en nom dels Olmos que compta amb 
una de les zones més boniques de la provín-
cia per a contemplar les estreles. Esperem al 
llarg de 2025 poder reprendre eixe projecte.

Pregunta:  Vosté també és diputat d’esports, i 
ha unit les dos responsabilitats per a fer créixer 
l’impacte en les poblacions, Quin és el seu full de 
ruta en 2025?
Resposta: L’esport i el turisme estan molt 
relacionats, hem creat una àrea que unifica 
les dos. Enguany hem fet la volta ciclista, el 
circuit de carreres populars o el circuit de te-
nis, i el nostre objectiu és continuar fent ei-
xes trobades esportives en el major nombre 
de poblacions possibles. És una manera de 
portar gent als pobles i que després vulguen 
tornar a visitar-los.

Pregunta:  Tornant a la Dana, hi ha poblacions 
que han perdut els seus camps de futbol, va la Di-
putació a ajudar en la seua reconstrucció?
Resposta: varem tindre una reunió Genera-
litat i Diputació amb la Federació Espanyo-
la de Futbol, el València CF, Llevant UD, la 
Fundació Trinidad Alfonso… amb l’objectiu 
de col·laborar junts en la reconstrucció de 
les zones esportives. Hi ha 37 camps de fut-
bol afectats en 30 municipis, es calcula que 
la inversió és de 25 milions d’euros.

A nivell municipal els alcaldes i les alcal-
desses també ens transmeten l’augment 
de presència del turisme en les seues po-
blacions que repercutix directament en 
l’economia local. Sense anar més lluny, fa 
unes setmanes l’alcalde d’Andilla ens conta-
va que des de la seua presència l’any passat 
en la fira estan venent tòfona al Perú. També 
hi ha estatunidencs que s’han interessat per 
les experiències turístiques relacionades 
amb la tòfona en esta població.

Pregunta:  : La província de València té molt a 
aportar, és possible el turisme com una forma 
més d’ingressos en pobles?
Resposta: Sí, sobretot en els municipis 
d’interior. Durant molts anys s’ha potenciat 
la costa i, encara que cal continuar fent-ho, 
tenen molt avançat. Des de la Diputació es-
tem també incentivant el turisme d’interior 
sobretot en poblacions de menys de 20.000 
habitants.

P: La comarca de l’Horta s’ha vist greument afec-
tada per la Dana, comptaven un pla de dinamit-
zació turística, què farà la Diputació al respecte?
Resposta: Ara els esforços se centren en la 
recuperació. El pressupost de la Diputació 
de València s’ha refet per a atendre les ne-
cessitats de les poblacions afectades per la 
Dana.

Pregunta:  Com afectarà la injecció econòmica 
d’estes poblacions a la resta de projectes turís-
tics?
Resposta: De moment ens centrarem en 
ajudar a totes les poblacions de la província 
afectades per la Dana i esperem a poc a poc 
tornar a recuperar la normalitat.

Pregunta:  Fa un any, just en una entrevista per 
a Fitur, ens va comentar el projecte de recupera-
ció del Castell del Puig, quins terminis hi ha?
Resposta: La Diputació va concedir una 
subvenció de 150.000 euros a l’Ajuntament 
del Puig perquè ells redacten un projecte i 
començar la recuperació progressiva del 
Castell de Jaume I. Ha de ser l’Ajuntament el 
que redacte eixe projecte. Nosaltres des de 
la Diputació sempre hem dit que creiem en 
el patrimoni, al Castell del Puig i en la seua 
recuperació.

Pregunta:  Algun projecte més de recuperació 
de patrimoni tenen previst?
Resposta: Tenim en marxa un projecte molt 
interessant per a posar en valor la zona 
d’interior d’Alpuente amb una ruta de dino-
saures. Ells compten amb un museu, tenen 
moltes peces per a exposar i que no ho estan 
per falta d’espai. També és necessari que es 
continuen fent estudis per a traure a la llum, 
fins i tot més, la importància que va tindre 

Pregunta: : Quines són les novetats de Fitur?
Resposta: : Enguany la Fira està centrada 
en professionals. Hi haurà espais perquè els 
municipis i els seus tècnics puguen reunir-
se amb tour operadors i oferir-los els seus 
productes turístics. Es tracta d’una aposta de 
la Generalitat per professionalitzar la Fira i 
traure el màxim rendiment a eixes trobades 
entre professionals. El cap de setmana la fira 
estarà, com tots els anys, centrada en oferir 
informació als visitants. A més, continuarà 
havent-hi presentacions i showcooking.

Pregunta: Hi ha alguns municipis que enguany 
no van, com Paterna
Resposta: De la província de València en-
guany van 33 municipis i 7 Mancomunitats. 
Des de la Diputació hem convidat a parti-
cipar a totes les poblacions considerades 
turístiques i fins i tot unes altres que no ho 
són, però estan ja treballant en eixa línia. 
Tots els municipis que han sol·licitat parti-
cipar aniran a Fitur, no s’ha negat la partici-
pació a cap.

Pregunta:  : Quin és l’objectiu de la Diputació en 
la Fira del Turisme? i Com mesuren el retorn?
Resposta: : La Fira de Turisme de Madrid 
té una important projecció. La Generali-
tat i la Diputació realitzen informes sobre 
l’impacte que té la presència de la Comuni-
tat en la Fira i el nombre de turistes que han 
vingut també a través de trobades que estos 
dies es tenen en Fitur.

«Des de la Diputació incentivem també el turisme d’interior, 
sobretot el de poblacions de menys de 20.000 habitants»

Pedro Cuesta, diputat  de Turisme

El pas dels municipis 
per Fitur té un 

impacte real de 
visitants en les 

poblacions

El pressupost de 
la Diputació s’ha 
refet per a atendre 

les necessitats de les 
poblacions afectades 

per la Dana

FOTUR també va estar en FI-
TUR 2025. En esta destaca-
da cita FOTUR va posar en 

valor la diversitat turística de la 
Comunitat Valenciana, presen-
tant els destins i municipis amb 
els quals col·labora donant pro-
tagonisme al turisme, l’oci, la gas-
tronomia, la cultura i les activitats 
recreatives, amb un enfocament 
especial en la sostenibilitat i la 
qualitat.
   Entre les activitats que va pre-
sentar va destacar la presentació 
del *Dona Festival, un esdeve-

niment organitzat per *FOTUR i 
*ProDJ que se celebrarà el pròxim 
8 de març. Este festival únic, líder 
i pioner, destaca pel seu cartell 
compost exclusivament per artis-
tes femenines, reafirmant el seu 
compromís amb la igualtat i la vi-
sibilitat en l’àmbit musical.
 També, FOTUR va donar a conéi-
xer els detalls de So de València 
Remember dels Arts, un festival 
icònic que se celebrarà l’1 de març 
a la Ciutat de les Arts i les Cièn-
cies, a l’aire lliure però cobert, 
i que marca l’inici de les Falles 
de València. Este esdeveniment 

ret homenatge a la llegendària 
Ruta, amb una selecció musical 
a càrrec dels DJs i les sales més 
representatives de l’època daura-
da. També van promocionar di-
ferents festivals i esdeveniments 
que es realitzen en la Comunitat. 

Cupó
FOTUR també va explicar que en 
col·laboració amb l’ONCE es re-
alitzarà el llançament del “Cupó 
de la Indústria de la Felicitat”, dis-
ponible a nivell nacional el 20 de 
març, coincidint amb el Dia Inter-
nacional de la Felicitat. 

Un any més la indústria de la felicitat 
valenciana torna a Fitur de la mà de Fotur

Redacció

PEDRO CUESTA, DIPUTADO DE TURISMO
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TE MERECES VALENCIA.

Pueblos del interior
VALENCIA

turisme.dival.es

Imagínate aquí.
En un pequeño pueblo de interior.
Donde parece que no pasa nada.
Y de repente, pasa. En tu interior.
Por una calle. Por un paisaje.
Por las personas, que aquí viven.

C

k
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Al show cooking en directe es van elaborar plats amb orxata

Alboraia porta les seues experiències 
turístiques i tradició orxatera a Fitur 2025

L’AJUNTAMENT I EL GREMI DE ORXATERS ARTESANS, EN LA FIRA DE TURISME MÉS GRAN DEL MÓN

Alboraia torna a Fitur per a 
reforçar el seu posiciona-
ment internacional com 

un destí sostenible i de qualitat, 
amb experiències i productes 
tan tradicionals i artesans com 
l’orxata. A més de ser la capital de 
l’orxata, Alboraia s’ha consolidat 
com una destinació turística que 
no sols destaca per la qualitat dels 
seus servicis, sinó també pel seu 
ferm compromís amb la sosteni-
bilitat.
  En Fitur, la major fira de turis-
me del món, l’orxata artesana 
d’Alboraia continuarà sent pro-
tagonista amb una programació 
que mostrarà l’elaboració de la 
tradicional beguda, i també les 
seues aplicacions com a ingre-
dient en la cuina, de la mà del 
Club de Producte “Alboraia, Arte-
sans de l’Orxata”, i el cuiner i di-
vulgador Lluís Penyafort.
Alboraia Turisme i l’equip mu-
nicipal, al costat del Gremi 
d’Orxaters Artesans i altres enti-

tats i empreses relacionades amb 
el sector, continuen treballant per 
a posicionar Alboraia entre els 
millors destins tant per als visi-
tants com per a la ciutadania.

Reconeixement
Este esforç per posicionar a la lo-
calitat com a destinació turística 
s’ha vist reflectit amb distintius 
com el que atorga el SICTED, un 
projecte de millora de la qua-
litat de les destinacions turísti-
ques promogut per la Secretaria 
d’Estat de Turisme, amb el suport 
de la Federació Espanyola de Mu-
nicipis i Províncies; el distintiu 
de municipi de rellevància turís-
tica de la Comunitat Valenciana, 
o els certificats de Qualitur i la Q 
de qualitat de l’Institut per a la 
Qualitat Turística Espanyola, en-
tre altres. Estos certificats de qua-
litat i sostenibilitat obtinguts pel 
destí són fruit del “treball conjunt 
de tots els implicats, que tenim el 
projecte i la il·lusió que Alboraia 
siga un poble i un destí cada vega-

da millor en tots els sentits” com 
assenyala l’alcalde de la localitat, 
Miguel Chavarría.

Alboraia en Fitur 2025
El dimecres 22 de gener, a les 
17:30h, es durà a terme un 
showcooking del Club de Produc-
te Alboraia, artesans de l’orxata 
en l’estand de Turisme Comu-
nitat Valenciana: “L’orxata arte-
sana d’Alboraia en els fogons”, a 
càrrec de Lluís Penyafort.El di-
jous 23 de gener, a les 13:30h, se 
celebrarà l’acte SICTED sobre 
Qualitat Turística en Destins, en 
la Plaça Central. A les 17:20h, a 
la sala de presentacions de la Co-
munitat Valenciana, es presen-
tarà l’activitat “Elaboració i tast 
d’orxata artesana d’Alboraia”. I per 
a acabar el dia, a les 21:00h, en el 
Palau de Cibeles, Alboraia assis-
tirà al lliurament de les certifica-
cions Q de Qualitat Turística a les 
platges i oficines d’informació tu-
rística. El divendres 24 de gener, a 
les 11:30h, en l’estand 7B05 de FI-

TUR, el municipi alboraier rebrà 
les certificacions S de Sostenibi-
litat per a les oficines de turisme 
del municipi.
Alboraia també serà present a 
Madrid Fusió, el dimarts 28 de ge-
ner estarà en la Zona de Produc-
tors de València Turisme amb un 
taulell dedicat a l’Orxata Artesana 
d’Alboraia de 10.00 a 14:00h. A les 
10:45h, se celebrarà un showcoo-
king en l’estand de la Comunitat 
Valenciana, titulat “Orxata arte-
sana d’Alboraia, la seua versatili-
tat en el món del dolç i del salat”, 
novament a càrrec del Club de 
Producte Alboraia, Artesans de 
l’Orxata.

Redacció

Show cooking a Fitur

VÍDEO

Rossmann, una de les majors 
empreses de drogueria a Europa, 
trasllada les seues oficines cen-
trals a Espanya a Alboraia. La seu 
nacional serà una realitat abans 
d’acabar l’any.
  L’acte d’inici d’obres ha comptat 
amb la presència de Stefan Frings, 
gerent de la signatura a Espanya; 
l’alcalde d’Alboraia, Miguel Cha-
varría; la regidora de Comerç, 
Conxa Villena; i el ministre de 
l’Ambaixada Alemanya a Espanya, 
Ingo Stender, entre altres persona-
litats.  L’elecció d’Alboraia com a 
nova seu de Rossmann a Espanya 
respon, en paraules del seu ge-
rent, a l’excel·lent accessibilitat i 
dotació de serveis de la localitat. 
“Des dels nostres inicis en 2020 
Alboraia va ser amb diferència la 
meua localitat preferida per a la 
nostra seu nacional. Especialment 
aquesta parcel·la, que ofereix con-
nexions perfectes via metre o co-
txe per a l’accés al lloc de treball 
dels nostres col·laboradors. La 
presència d’un supermercat i un 
hotel al costat, així com València a 
cinc minuts, el complementen per 
a convertir-lo en la ubicació per-
fecta”, afirma Stefan Frings.

Treball
Miguel Chavarría, alcalde 
d’Alboraia, ha valorat molt positi-
vament l’elecció d’Alboraia per a 
la nova seu nacional. “És un exem-
ple de que el nostre municipi és 
atractiu per a les empreses, i gene-
rarà més ocupació a Alboraia”. En 
aquest sentit, l’Agència de Desen-
volupament Local té un conveni 
amb l’empresa per a col·laborar en 
la cerca d’empleats.

NOVA SEU DE LA 
MULTINACIONAL ALEMANYA 
ROSSMANN 

ALBORAIA
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Monestir del Puig

El Puig reforça el seu potencial 
històric en Fitur amb el primer 
Centre d’Interpretació dedicat a 

Jaume I
LA POBLACIÓ TÉ PROGRAMACIÓ TOT L’ANY

L’Ajuntament del Puig ha tor-
nat un any més a Fitur per 
a mostrar totes les seues 

excel·lències: patrimoni, gastro-
nomia, platja, història… Enguany 
ho fà en un espai diferent, sense 
stand propi, cosa que no agradat 
a l’Ajuntament, encara que Marc 
Oriola, regidor de Turisme de la 
localitat, ha assenyalat «que El 
Puig pese als canvis, sempre té que 
que estar present ací».

Oferta cultural
Oriola no sols ha ressaltat totes les 
virtuts que atresora El Puig, també 
ha explicat una novetat que àm-
plia la seua oferta cultural: un nou 
Centre d’Interpretació dedicat a la 
figura del rei Jaume I. Aquest pro-
jecte naix amb l’objectiu de retre 
homenatge a una de les figures 

clau de la història valenciana, in-
dissociable del Puig, on el monar-
ca va establir el seu campament i 
va planejar la conquesta de Valèn-
cia. La batalla del Puig, lliurada 
l’any 1237, va ser decisiva per a la 
victòria cristiana, marcant el camí 
per a la creació de l’antic Regne de 
València i el naixement del poble 
valencià.

Bressol històric
L’alcalde del Puig, Vicent Porta, 
ha assenyalat que aquest centre 
«reforçarà la posició del munici-
pi com a bressol de la història i la 
identitat valencianes», i ha des-
tacat que serà un espai que «ofe-
rirà als visitants l’oportunitat de 
connectar amb el passat i reflexio-
nar sobre la importància de pre-
servar el llegat històric». En la ma-
teixa línia, el regidor de Turisme, 

Marc Oriola, ha subratllat el valor 
cultural i turístic d’aquesta inicia-
tiva, que busca consolidar el Puig 
com a referent per als amants de 
la història i la cultura valencianes.

Accessibilitat i sostenibilitat
El Centre d’Interpretació serà ac-
cessible a tots els públics, amb 
panells en braille, audiodescrip-
cions, subtítols i elements inte-
ractius. A més, s’ha integrat en 
el projecte una visió sostenible i 
innovadora, incorporant recur-
sos tecnològics que minimitzen 
l’impacte mediambiental.

Financiació
Aquest projecte forma part del Pla 
de Sostenibilitat Turística en Destí 
(PSTD) i està finançat per la Unió 
Europea a través dels fons Next 
Generation-UE. Amb una inver-

Redacció

NextGenerationEU

MINISTERIO 
DE INDUSTRIA
Y TURISMO

sió estratègica, es busca posar en 
valor el patrimoni històric i cultu-
ral del Puig, reforçant el municipi 
com un punt de visita obligat per 
a aquells que desitgen conéixer 
els orígens i la identitat del poble 
valencià.
  El Centre d’Interpretació Jaume I 
serà molt més que un museu: una 
finestra oberta al passat que im-
pulsara el futur cultural i turístic 
del Puig.

VÍDEO

Marc Oriola, regidor de Turisme del Puig
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La Diputació anima a 
tots els visitants de Fitur 
a descobrir la província 
perquè ‘Es mereixen 
València’

La Diputació de València ha 
culminat la jornada inaugu-
ral de la Fira Internacional de 

Turisme de Madrid, que este dime-
cres celebra el dia de la província, 
amb l’acte institucional en el qual 
tradicionalment presenta les línies 
d’actuació per al nou exercici. Des-
prés de la matinal protagonitzada 
per la visita dels Reis a l’estand de 
la Comunitat Valenciana, el presi-
dent de la Diputació, Vicent Mom-
pó, i el diputat de Turisme, Pedro 
Cuesta, han explicat el per què 
d’un eslògan que ha calat en Fitur: 
‘Et mereixes València’.
  Mompó ha fet referència a la de-
licada situació per la qual traves-
sa la província, especialment els 
municipis afectats per la dana de 
finals d’octubre.   “Esta Diputació 
és la institució més pròxima als 
municipis i ho demostra des de 
qualsevol de les seues àrees i àm-
bits d’actuació. El turisme és un 
sector molt important per al nos-
tre territori i també ací havíem de 
ser especialment sensibles amb els 
que més estan patint i adaptar els 
recursos dels quals disposem a les 
necessitats de les zones afectades, 
pensant en ajuntaments, manco-
munitats i empreses del sector”.
  La intenció de la Diputació i de 
la seua marca València Turisme 
és “treballar en una reconstruc-
ció turística, en coordinació amb 

la Generalitat i aprofitant els fons 
que ens arriben d’Europa, per a 
reparar i condicionar com més 
prompte millor els espais natu-
rals i els equipaments amb major 
afectació i posar-los a la disposició 
dels visitants”. Per a això, la corpo-
ració anuncia una inversió de més 
de dos milions d’euros, finançats 
amb fons Next Generation, per a 
la recuperació d’àrees de descans 
o recreatives i zones de bany de 
l’interior de la província, als quals 
se sumen altres 300.000 euros de 
fons propis.

Encontre de Municipis Turístics
En este tipus d’accions adquirix 
especial rellevància l’aigua, un 
element vertebrador que també 
és l’eix d’una de les grans novetats 
presentades per València Turis-
me, com és la creació d’un Hub 
Intel·ligent Territorial de Sosteni-
bilitat Turística. 
   El president Mompó ha explicat, 
“el potencial d’este projecte que 
posa en valor l’oferta turística de 
la província associada a l’aigua, 
amb la tecnologia com a principal 
ferramenta per a processar tota la 
informació obtinguda de sensors, 
estadístiques i les nostres pròpies 
fonts per a utilitzar-la de manera 
eficient, redistribuint els fluxos i 
evitant la degradació dels recursos 
naturals”.

Presentació del potencial turístic de la provincia de València

ELS PRODUCTES DE TEMPORADA I KM0 DE L’HORTA TORNEN 
A LA FIRA DE TURISME DE MADRID

Miradors de l’Horta, la proposta de 
Turisme Carraixet en Fitur

Un any més Turisme Carrai-
xet torna a Fitur a presen-
tar la seua oferta turística. 

Es tracta d’una aposta de la Man-
comunitat del Carraixet per donar 
a conéixer els seus municipis i tot 
el que comporta. Unes propostes 
turístiques que tenen com a nexe 
en comú la sostenibilitat i el res-
pecte per l’horta i els seus produc-
tes.
  Sota eixe paraigua va sorgir el 
festival Miradors de l’Horta. Es-
cultures efímeres situades en les 
poblacions que integren Turisme 
Carraixet. Una oferta cultural que 
convida a recórrer caminant o 
amb bicicleta totes les poblacions, 
gaudir dels camins d’horta, conéi-
xer l’entorn, la seua gastronomia i 
els productes km0 i de temporada. 
Una proposta turística que a més 
compta amb una àmplia agenda 
d’activitats per a totes les edats 
durant els dies que dura el festival.
  Després de l’eixida de Turisme 
Carraixet l’any passat de Meliana 
i Almàssera, el projecte s’ha ha-
gut de redissenyar, “hi ha diversos 
factors que han fet redissenyar el 
projecte. Un d’ells va ser l’eixida de 
Meliana i Almàssera i, d’altra ban-
da, la falta de suport econòmic de 
la Generalitat després de finalitzar 

VÍDEO

Presentació a la campanya a Fitur

els tres anys del Pla de Dinamit-
zació Turística”, va explicar Sergi 
Ruiz, responsable de Turisme Ca-
rraixet.

Marca
Ara la marca Turisme Carraixet, 
també amb el suport econòmic de 
la Diputació de València, continua 
desenrotllant el projecte, “per a 
nosaltres és prioritari mantindre el 
nivell de Miradors de l’Horta i tam-
bé continuar amb Taste’m. Hi ha 
altres projectes com l’elaboració 
de publicacions que hem tingut, 
de moment, que deixar a un segon 
pla”.

Incorporació de més poblacions
Turisme Carraixet està en con-
verses amb Albuixech i Moncada, 

poblacions que s’han interessat en 
formar part d’este projecte turístic. 
Per a Sergi Ruiz, “Turisme Carrai-
xet no és un servici més que oferix 
la Mancomunitat, és una inicia-
tiva que posa en valor les nostres 
poblacions i fa comunitat. Oferim 
una alternativa turística diferent 
que posa en valor l’horta i tot el 
que representa”.

Show cooking a Fitur amb productes km 0
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LA POBLACIÓ VA SER L’ESCENARI DEL TRUE CRIME ‘LA VIUDA NEGRA’

Manises posa el focus en els 
viatges familiars en Fitur 2025

L’Ajuntament de Manises està 
present un any més a Fitur  
per a intercanviar sinergies 

amb els diferents agents del sector 
turístic, sobretot, aquells que tre-
ballen en la promoció de viatges 
familiars i localització d’espais de 
rodatge, empreses turoperadores i 
consultores turístiques.  
  El alcalde de Manises, Javier 
Mansilla, ha assistit un any més a 
Fitur per a intercanviar sinergies 
amb els diferents agents del sector 
turístic, sobretot, aquells que tre-
ballen en la promoció de viatges 
familiars i localització d’espais de 
rodatge, empreses turoperadores 
i consultores turístiques. L’alcalde 
ha recordat que, a més de la cerà-
mica, el seu principal atractiu tu-
rístic, Manises compta amb un 
parc fluvial i una rica gastronomia.
  L’alcalde ha lamentat la falta de 
protagonisme que enguany han 
tingut els municipis en Fitur. Per 
la seua part, el regidor de Turisme 
de l’Ajuntament de Manises, Àn-
gel Mora, assenyala que “la nostra 
presència a FITUR, tot i no comp-
tar amb un aparador propi com en 

anys anteriors, segueix sent una 
oportunitat per a aprendre d’altres 
agents del sector turístic, com ara 
turoperadors i altres empreses, en 
diferents reunions tècniques i així 
establir contactes rellevants que 
permeten posar en marxa inicia-
tives turístiques i culturals que 
proporcionen beneficis per a la 
ciutat de Manises. Esperem tornar 
a tindre el pròxim any un espai a 
FITUR que ens permeta donar a 
conéixer la nostra oferta turística, 
destacada pel patrimoni ceràmic, 
que aposta per un turisme cultu-
ral complementari al tradicional 
de sol i platja que predomina a la 
Comunitat Valenciana i així oferir 
un producte amb un valor afegit i 
diferenciador”, ha explicat Mora. 
A més, el regidor de Turisme ha 
afegit que “lamentablement, cal 
recordar que el nostre patrimoni 
paisatgístic i natural ha quedar 
devastat per la DANA d’octubre, 
un fet que suposa la necessitat de 
tindre major suport institucional i 
empresarial”.
  La presència de l’Ajuntament de 
Manises a FITUR, aquest any, se 

centrarà només en la participa-
ció en reunions de caràcter tècnic 
amb empreses d’organització i 
promoció de viatges familiars, or-
ganismes que treballen en la cer-
ca de rodatges cinematogràfics, 
operadors turístics i consultores 
d’aquest sector, ja que el consis-
tori maniser no compta amb un 
estand per a mostrar al públic 
assistent l’oferta turística pròpia 
ni els esdeveniments festius més 
rellevants, com ara la tradicional 
Festa Internacional de la Ceràmi-
ca i la Cavalcada de la Ceràmica, 
considerades d’interés turístic 
de la Comunitat Valenciana, la 
qual cosa s’anava realitzant fins a 
l’edició passada.

UNESCO
Cal assenyalar que Manises per-
tany des de l’any 2021 a la xarxa de 
Ciutats Creatives de la UNESCO 
en la modalitat d’artesania i arts 
populars i és l’única ciutat de 
l’Estat espanyol dins d’aquesta ca-
tegoria, la qual cosa ha posicionat 
Manises en el mapa a nivell mun-
dial i ha suposat un increment 

Durant la fira s’han realitzat diferents reunions per a presentar l’oferta turística de Manises

VÍDEO

El president de la Generalitat, 
Carlos Mazón, ha destacat “el li-
deratge i la maduresa del sector 
gastronòmic de la Comunitat Va-
lenciana que s’ha convertit en una 
referència per a motivar milers de 
turistes a visitar la nostra destina-
ció”.
  De fet, el 20 % dels turistes que vi-
siten Espanya ho fan motivats per 
la gastronomia, i el perfil de visi-
tants té un gasto mitjà-alt. Així, el 
president ha ressaltat la “qualitat 
dels nostres xefs, els productes, les 
innovacions o elaboracions per a 
fer una gastronomia única”.
  El cap del Consell ha assistit en 
Fitur a les presentacions de la X 
edició de Gastrònoma i Alicante 
Gastronómica 2025 a on es mostra 
“tot el nostre potencial”. Mazón ha 
assenyalat que “estos dos certà-
mens complementaris, dirigits al 
món professional i el consumidor 
final, han contribuït a situar la Co-
munitat com una gran destinació 
gastronòmica capdavantera en el 
món”.
  El cap del Consell ha agraït la la-
bor solidària de Gastrònoma i Ali-
cante Gastronómica amb les per-
sones afectades per les riuades del 
passat 29 d’octubre en un “exem-
ple més de la solidaritat de la so-
cietat civil que estan contribuint 
a la recuperació dels municipis 
damnificats arribant a repartir 
prop de 300.000 menús entre les 
persones afectades”.

MAZÓN DESTACA “EL 
LIDERATGE I LA MADURESA 
DE LA GASTRONOMIA” DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA

FITUR

L’alcalde i el regidor de Turisme de Manises a Fitur

d’activitats al voltant de la promo-
ció de la ceràmica manisera.    En-
tre aquestes activitats, destaca la 
posada en marxa de la segona edi-
ció de ‘Dissabtes Ceràmics’, una 
iniciativa turística i cultural d’èxit 
en què s’organitzen visites guiades 
al Museu de Ceràmica de Manises 
(MCM) que es realitzen una vega-
da al mes per al públic general que 
s’inscriu prèviament.

Manises, escenari per a rodatges
Per altra banda, Manises es va 
convertir recentment en l’escenari 
del true crime ‘La viuda negra’. Es 
van rodar escenes a l’interior de 
Casa Mayólica, un edifici històric 
i emblemàtic de Manises, així com 
a l’exterior del carrer Sant Joan del 
municipi. El departament de Tu-
risme de l’Ajuntament de Manises 
forma part de Film València, que 
promou i impulsa la indústria au-
diovisual, el turisme i l’economia 
local.
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FRAN LÓPEZ: «EL NOSTRE COMPROMÍS ÉS CREAR 
SINERGIES PER A REFORÇAR L’ATRACTIU TURÍSTIC DE 
TOTS ELS MUNICIPIS»

La Mancomunitat de l’Horta Nord porta a 
Fitur el seu 1r Pla Estratègic de Turisme

La Mancomunitat l’Horta 
Nord participa estos dies en 
la 45a edició de la Fira In-

ternacional de Turisme (FITUR), 
consolidant-se com un referent en 
la promoció d’un turisme sosteni-
ble, intel·ligent i de qualitat. Sota el 
paraigua del seu primer Pla Estra-
tègic de Turisme, la delegació ha 
mostrat el compromís amb la pro-
fessionalització del sector turístic i 
la valorització del patrimoni cultu-
ral i natural dels deu municipis que 
integren la Mancomunitat. 
  El president de la Mancomunitat, 
Fran López, ha destacat la impor-
tància d’esta estratègia per al futur 
del sector. «Este pla estratègic no 
és només un full de ruta, sinó una 
ferramenta per a crear sinergies i 
reforçar l’atractiu turístic de tots els 

municipis de la comarca», explica. 
A més, en la seua visita, el president 
ha mostrat el seu suport als muni-
cipis mancomunats presents en 
FITUR, com Puçol o El Puig, desta-
cant l’esforç conjunt per a posar en 
valor l’oferta turística del territori. 
 
Algunes de les activitats destaca-
des de la Mancomunitat en FITUR 
han sigut la participació en el lliu-
rament dels premis CreaTurisme, 
i diverses presentacions de Man-
comunitats. Així mateix, la Manco-
munitat ha mantingut una reunió 
amb la Ruta del Greal, un itinerari 
que posa en valor el patrimoni his-
tòric i espiritual de la comarca.
  A través de diverses reunions amb 
representants del sector i institu-
cions, la Mancomunitat també ha 

reforçat la seua xarxa d’intercanvi 
d’experiències i coneixements, im-
pulsant un model de gestió basat 
en la col·laboració i la innovació. 
En esta línia, López ha subratllat 
«la necessitat d’implementar tec-
nologies que convertisquen l’àrea 
metropolitana de la Mancomuni-
tat l’Horta Nord en una Destina-
ció Turística Intel·ligent, millorant 
l’experiència de les persones que 
ens visiten i optimitzant la gestió 
dels recursos dels quals disposem a 
nivell local».

La Mancomunitat contracta 
a tres nous treballadors 
ambs els programes 
EMCORP i ETRAME

La Mancomunitat l’Horta Nord 
ha contractat tres nous treba-
lladors a través dels progra-

mes EMCORP-ETRAME 2024 de 
Labora, amb una subvenció total 
de 51.773 euros. D’esta quantitat, 
31.773 euros corresponen al progra-
ma EMCORP, que ha permés incor-
porar a dos auxiliars administratius, 
i 20.000 euros al programa ETRA-
ME, destinat a la contractació d’un 
ordenança. Estes incorporacions, 
de caràcter temporal, oferixen no-
ves oportunitats laborals a persones 
en situació de desocupació.
  Dins del programa ‘Avalem Capaci-
tats’ ETRAME, la Mancomunitat ha 
incorporat a una persona vinculada 

al Servici d’Atenció i Seguiment per 
a la Malaltia Mental (SASEM). Esta 
contractació, iniciada el 20 de des-
embre de 2024, té com a objectiu fo-
mentar la inclusió laboral i social de 
persones amb problemes crònics 
de salut mental, que comptarà amb 
el suport i la tutorització del perso-
nal tècnic del SASEM durant la du-
ració del contracte. 
  Fran López, president de la Manco-
munitat, ha subratllat la importàn-
cia de “programes com EMCORP 
i ETRAME, els quals ens permeten 
brindar oportunitats laborals que 
milloren la vida de les persones i 
contribuïxen al desenrotllament 
dels municipis mancomunats”.

El president de la Mancomunitat va tindre diferents reunions per a presentar el pla turístic

La Nadalenca de Museros va 
reunir a centenars de veïns

L’Ajuntament de Museros va-
lora positivament la respos-
ta ciutadana a la Nadalenca 

2024, que ha permés dinamitzar 
la vida social i cultural del muni-
cipi. Des del 5 de desembre fins 
al 6 de gener, la localitat ha sigut 
escenari d’una variada progra-
mació que ha conjugat propostes 

culturals, iniciatives veïnals i acti-
vitats tradicionals. “Les celebra-
cions, concebudes per a promou-
re la participació veïnal i el suport 
al comerç local, han demostrat 
ser un exemple de col·laboració 
i esperit comunitari”, assenyala la 
regidora de Festes i alcaldessa de 
Museros, Cristina Civera.

VÍDEO

AGRAÏMENT ALS REIS EN FITUR El president de la Diputació de Valèn-
cia, Vicent Mompó, ha entregat a sM 
els Reis una Senyera en representació 
del poble valencià, “un reconeixement 
a l’empatia i la presència que han de-
mostrat en moments especialment 
difícils per als nostres municipis i fa-
mílies; un agraïment infinit d’una terra 
que els admira profundament”, va ex-
plicar Mompó durant l’encontre a Fitur 
ambs els Reis en el stand de la Comu-
nitat Valenciana.
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Amb més de dos dècades de 
tradició, la Fira de Sant Se-
bastià de Silla torna del 24 

al 26 de gener de 2025, oferint un 
cap de setmana replet d’activitats 
que abasten des de la música i la 
gastronomia fins al comerç local.   
  Enguany, la fira comptarà amb 
un major nombre d’estands i una 
variada oferta per a totes les edats.
   L’alcalde de Silla, Vicente Zara-
gozá, acompanyat per les cambre-
res del Crist de 2025, Maria Cuñat 
González i Cristina García Zara-
gozá, i la regidora de Fira, Trini 
Martínez, han destacat la impor-
tància d’este esdeveniment per al 
municipi. “La Fira de Sant Sebas-
tià és una cita essencial en el nos-
tre calendari dies en què molts de 
nosaltres aprofiten per a reunir-se 
amb familiars i amics i gaudir de 
tota l’oferta d’oci que disposa el 
nostre municipi. A més, cada any, 
milers de visitants s’acosten a Silla 
per a gaudir de la nostra cultura i 
hospitalitat”, va expressar l’alcalde 
de la població , Vicent Zaragozá.
  Per part seua, la regidora Trini 
Martínez va assenyalar: “Enguany 
hem redoblat esforços perquè 
la fira siga encara més atractiva, 
oferint una programació que mes-
cla tradició i modernitat. Volem 
que tant els veïns com els visitants 
gaudisquen d’una experiència in-
oblidable”.

Inauguració
La inauguració oficial tindrà lloc el 
divendres 24 de gener a les 19.00 
hores en la plaça del poble, amb 
la presència de diverses autoritats 
locals. Des d’eixe moment, les ac-
tivitats es desenrotllaran al llarg 

SILLA ES PREPARA PER A TRES DIES DE CELEBRACIÓ AMB LA 24A EDICIÓ DE 
LA SEUA EMBLEMÀTICA FIRA, OFERINT UNA RICA PROGRAMACIÓ CULTURAL, 

COMERCIAL I GASTRONÒMICA

La 24 edició de la Fira de Sant 
Sebastià de Silla: una trobada de 

tradició, comerç i gastronomia

Redacció
de tres dies, amb horaris de 10.00 
a 14.00 i de 17.00 a 22.00 hores, ex-
cepte el diumenge, quan tancarà a 
les 21.00 hores.

Esdeveniments destacats
El mateix divendres, a les 22.00 
hores tindrà lloc en la zona de ta-
pes l’actuació de NIUSS. NIUSS és 
un grup que ve carregat d’energia, 
il·lusió i nova música i amb un di-
recte potent que et farà ballar com 
mai.  El dissabte a partir de les 13h, 
els i les assistents a la Fira podran 
degustar el tradicional plat de Silla 
de Arròs amb Perol i amb ànec, 
gràcies al concurs que organitza 
l’Ajuntament de Silla on participen 
diferents associacions del munici-
pi.   A la nit, en la zona de tapes, ac-
tuació de GRUP YAMBÚ un grup 
valencià amb una gran influència 
musical del sud amb l’objectiu 
d’acostar al públic l’art de carrer 
que hi ha en ciutats com Jerez, 
Còrdova, Sevilla... interpretant te-
mes coneguts i carregats de bon 
rotllo de grans artistes com Keta-
ma, Kiko Veneo, Los Delinquentes.
  El diumenge, les cambreres del 
Crist de 2025 Cristina García Zara-
gozá i María Cuñat González seran 
les protagonistes d’una cercavila a 
les 11: hores, acompanyades per 
l’agrupació musical La Lírica i les 
autoritats de la localitat. A conti-
nuació, se celebrarà una missa en 
honor a Sant Sebastià a l’Església 
de la Mare de Déu dels Àngels, se-
guida d’una processó i el tradicio-
nal repartiment de panets.
   La Fira de Sant Sebastià de Silla 
promet ser una experiència enri-
quidora que reafirma el caràcter 
acollidor i vibrant d’esta comuni-
tat, convidant a tots a participar i 
celebrar junts.Imatge de la fira l’any passat

EL MERIDIANO L’HORTA   

LA MILLOR INFORMACIÓ
SEMPRE AMB TÚ, TAMBÉ EN LES XARXES SOCIALS

INFORMACIÓ DE QUALITAT
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EL GOVERN VA DEMORAR ELS PROJECTES DE CONNEXIÓ DELS BARRANCS DE 
POYO I LA SALETA AMB EL NOU LLIT DEL TÚRIA CONDICIONANT-LOS A ESTUDIS 

PREVIS DE “COST-BENEFICI, VIABILITAT I PRIORITZACIÓ”

Un pla contra inundacions 
boicotejat amb burocràcia

Els projectes de millores en les 
infraestructures per a mini-
mitzar els danys per inunda-

cions a la comarca de l’Horta Sud 
venen des de lluny, però el menys 
antic, encara que, així i tot, data de 
2006, és el denominat Adequació 

Ambiental i Drenatge de la Con-
ca del Poyo vessant a l’Albufera, 
elaborat per la Confederació Hi-
drogràfica del Xúquer, organisme 
dependent del Govern central. I 
dins d’este projecte, es trobaven 
previstes dos mesures molt impor-
tants, la connexió dels barrancs de 
Poyo i La Saleta amb el nou llit del 

Túria, incloses al mateix temps en 
l’anomenat Pla de Gestió del Risc 
d’Inundació (PGRI) corresponent 
al període 2015-2021. El 10 de 
maig de 2021 estes mesures enca-
ra estaven pendents “d’un estudi 
de cost-benefici, viabilitat i priorit-
zació”, del qual, segons el Govern, 
“havien de ser objecte amb caràc-

Els organismes competents 
estan investigant la solsida 
a Benetússer

La delegada del Govern en la 
Comunitat Valenciana, Pi-
lar Bernabé, ha manifestat 

que “tots els organismes compe-
tents” -Guàrdia Civil, Inspecció 
de Treball i l’Institut Valencià de 
l’Edificació- estan investigant la 
solsida en un edifici de Benetús-
ser afectat per la dana, en el qual 
va morir un treballador que rea-
litzava labors de neteja.
   “És una qüestió que està judicia-
litzada, hi ha una persona morta 
i la Policia Judicial de la Guàrdia 

Civil està en estos moments en 
plena investigació”, ha assenyalat 
Bernabé este diumenge en decla-
racions als periodistes, al mateix 
temps que ha demanat que es dei-
xe que la investigació “seguisca 
el seu curs”.  La delegada del Go-
vern ha indicat que “hi havia una 
inspecció tècnica prèvia abans 
d’entrar a les labors d’extracció de 
llot”.  L’estructura de l’edifici està 
en bones condicions i que el que 
va véncer va ser una estructura 
auxiliar.

ter previ”, i a més, no va ser fins 
prop de dos anys després, el 14 de 
febrer de 2023, quan es va anun-
ciar que s’havia iniciat la simple 
redacció dels dos projectes.
   Es dona la cridanera circumstàn-
cia que el Govern, en 2021, encara 
que assenyalava que no eren “defi-
nitius els resultats del citat estudie 
cost-benefici”, reconeixia, no obs-
tant això, que “sí que es mostra que 
les dos actuacions són viables des 
del punt de vista econòmic, social 
i ambiental” i, per això, procedia 
“a impulsar la redacció de dos pro-
jectes que es corresponen amb les 
actuacions estudiades”. Així i tot, 
eixa redacció no va anunciar que 
s’estava realitzant fins prop de dos 
anys després.
  Estos tràmits burocràtics, allar-
gats a més en el temps i sumats a la 
demora que ve patint durant molts 
anys tot el procés, no han fet més 
que constituir un boicot a un pla 
contra inundacions la necessitat i 
la prioritat del qual eren més que 
evidents sense haver de dependre 
de cap estudi, la qual cosa ha que-
dat tràgicament i lamentablement 
demostrada amb l’ocorregut. I això 
es pot comprovar en les respostes 
del Govern en les dates indicades 
a preguntes del qual fora senador, 
a proposta de les Corts Valencia-
nes, del Grup Parlamentari Esque-
rra Confederal (en representació 
de Compromís), el castellonenc 
Carles Mulet, qui es va interessar 
dos vegades per l’assumpte.

Connexió amb el nou llit del Túria
En el cas del barranc de Poyo, el 
projecte de la Confederació Hi-
drogràfica del Xúquer consistix 
en una “via verda” de connexió 
del barranc amb el nou llit del riu 
Túria, en el tram que discorre pel 
terme municipal de Quart de Po-
blet, i l’adequació del seu llit entre 
l’aqüeducte Xúquer-Túria i Paipor-
ta, “amb l’objectiu d’augmentar la 
capacitat hidràulica del barranc i 
d’esta manera minimitzar el risc 
d’inundacions”. A més, s’indica 
que esta mesura “s’integra amb 
una altra actuació en el barranc 
per a protegir diversos municipis 
enfront d’avingudes amb període 

de retorn T=500 anys”.
  La “via verda” és per a “derivar 
l’excés de cabal al nou llit del riu 
Túria. Atés que el tram aigües avall 
de Paiporta ha sigut condicionat 
per a un cabal màxim de 800 m³/s 
i el cabal estimat per a T=500 anys 
és de 1.500 m³/s, a fi d’evitar inun-
dacions en este tram, és necessa-
ri alleujar l’excés cap al riu Túria 
(700 m³/s). La longitud d’esta nova 
conducció és de 2.270 metres”. La 
licitació per a la redacció d’este 
projecte estava prevista per a 
març de 2021, amb un pressupost 
de 184.156,01 euros, mentres que 
les obres, encara sense executar, 
suposaven una inversió estimada 
de 35 milions d’euros.
  D’altra banda, les obres com-
plementàries en el barranc de 
Poio, en el tram entre l’aqüeducte 
Xúquer-Túria i Paiporta, estan 
previstes al llarg de 8.080 metres, 
amb “treballs d’estabilització de 
talussos, consolidació de cai-
xers, adequació dels dispositius 
de lliurament dels col·lectors 
de pluvials vessants, eliminació 
d’enderrocs i adequació d’obres 
de pas, entre altres”.

Aldaia i Quart de Poblet
I en el cas del barranc de La Sa-
leta, el projecte contempla el 
seu condicionament en el tram 
Aldaia-Nou llit del Túria, mi-
tjançant la seua connexió també 
mitjançant una “via verda”, així 
com “amb una conducció de deri-
vació i de drenatge al seu pas per 
Aldaia i Quart de Poblet”. 
  Esta conducció és perquè “deri-
ve part dels cabals del barranc pel 
nord d’Aldaia”. Per a això, “a l’inici 
de la zona urbana es dissenya 
una conducció tancada de 3.420 
metres de longitud, per a cabal 
màxim de 80 m³/s que, juntament 
amb els 15 m³/s que es poden de-
rivar pel ‘cunetón’ de la CV- 33 (ja 
executat), donen els 95 m³/s que 
podria aportar la Saleta”. La re-
dacció d’este projecte es va licitar 
ja el maig de 2021, amb un pres-
supost de 147.834,53 euros, però 
les obres, amb una inversió esti-
mada de 26 milions d’euros, estan 
per executar.

Esquema de la solució en la conca baixa del barranc de Poyo (CHJ).

T. L.

Els efectes de la Dana en la 
salut mental de la població 
damnificada poden prolon-

gar-se durant 3 o 4 anys, segons ha 
assegurat este dilluns el psiquia-
tre Rafael Tabares, catedràtic de la 
Universitat de València (UV), en la 
seua compareixença en la comis-
sió sobre la dana a la ciutat.
  A més d’experts en psiquiatria, la 
tercera i última sessió d’esta comis-
sió ha comptat amb la intervenció 
d’experts en àmbits com les in-

fraestructures o l’anàlisi econòmi-
ca.
  Tabares ha abordat el tema dels 
efectes que ha produït la catàstrofe 
del 29 d’octubre en la salut mental 
de la ciutadania afectada i ha res-
saltat que “L’efecte de la dana en la 
salut mental no sols es prolongarà 
durant els pròxims mesos sinó que 
l’evidència diu que durarà de 3 a 4 
anys i afectarà no sols els trastorns 
mentals, sinó també a les expecta-
tives, per la qual cosa cal reforçar la 
prevenció”, ha recalcat.

Els efectes de la Dana en la 
salut mental poden 
prolongar-se 3 o 4 anys

Redacció

Reconstrucció
Posteriorment, ha intervingut el 
professor Félix Francés, catedràtic 
de la Universitat Politècnica de 
València (UPV) i especialista en 
recursos hídrics, qui ha confirmat 
que la inundació registrada en la 
zona afectada per la dana es co-
rrespon a la “crescuda llampec” 
d’una conca xicoteta amb forts 
pendents. “La tempesta del passat 
29 d’octubre va saturar la humitat 
de les conques dels barrancs que 
es van desbordar. Si bé, com no 
plovia en la zona inundable, no 
es va generar l’alerta prèvia. I a tot 
això es va sumar velocitat de l’aigua 
que era important i la seua capaci-
tat d’arrossegament, i que tot això 
va succeir en unes sis hores”, ha 
detallat.
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El que el 29 d’octubre va 
ocórrer a la comarca 
d’Horta Sud perdurarà 
en la memòria dels quals 

hui vivim, però gràcies als articles 
de premsa, a les xarxes socials i 
als relats dels quals van ser testi-
moni, les generacions esdeveni-
dores sabran que un dia d’octubre 
de 2024 els barrancs de Poyo i del 
Pozalet-La Saleta es van desbocar 
d’una forma indomable i van arra-
sar terres, pobles, cotxes, records, 
vides… I part d’esta tràgica història 
la contaran ells, cronistes dels nos-
tres pobles, veus autoritzades de 
les nostres localitats i guardians 
de la història i de la memòria dels 
seus carrers i les seues gents.

Per això, des del periòdic El Me-
ridiano tres mesos després de la 
tragèdia, hem volgut parlar amb 
alguns d’ells: cronistes oficials o 
associacions culturals; perquè ens 
expliquen què volen transmetre 
en els escrits i cròniques que faran 
sobre eixos dies, què volen ressal-
tar d’aquells moments tan durs i sí 
ja han començat a recopilar mate-
rial per a plasmar-ho.

Paco Rodrigo, conegut com a 
Paco El bibliotecari, és el cronista 
oficial de Massanassa. A punt de 
jubilar-se, Rodrigo ha començat 
quasi a exercir com a cronista es-
pentat per la terrible barrancada. 
Des del primer dia des desastre 
va començar a recopilar informa-
ció per a després donar-li forma, i 
ens compta, com van transcórrer 
aquelles hores i aquells primers 
instants. El cronista recorda que 
aquell 29 d’octubre es va acostar 
al barranc a les 15.30 de la vespra-
da per a veure com venia, “ja que 
per costum el solc fer quan plou”. 
En aquell moment el cabal no li va 
alarmar, però tres hores més tard 
“venia l’aigua per la plaça on viu 
i els cotxes navegaven”. A partir 

d’ací, un malson assole les pobla-
cions de l’Horta Sud. Eixa vespra-
da totes les activitats municipals 
estaven suspeses a Massanassa 
perquè hi havia alerta roja per una 
DANA, però no queia ni una gota, 
donant la sensació de falsa segu-
retat. Quan l’aigua i el fang van 
començar a fer acte de presència, 
Rodrigo, primer des de la seua 
casa, i després, des del carrer, va 
començar a recopilar infinitat de 
material: fotos i vídeos de cada ba-
rri, testimoniatges de veïns, volun-
taris, militars, policies locals…

Comptant ja amb més de 2.000 
arxius, espera poder oferir unes 
pinzellades del que ha sigut la 
catàstrofe en l’edició del pròxim 
mes de juny de La Terreta, revis-
ta centenària del municipi. Amb 
les seues paraules vol reflexionar 
sobre l’ocorregut i té clar que vol 
destacar amb majúscules la “So-
lidaritat de la gent”. “M’emociona 
recordar com els voluntaris 
s’oferien a ajudar i a col·laborar en 
el que fera falta”. Rodrigo ha des-
tacat que no podrà oblidar tam-
poc en el seu escrit a les víctimes. 
“La combinació persones majors i 
plantes baixes va ser letal”. Final-
ment, tampoc podrà obviar que 
fan falta solucions ja per al barranc 
“perquè això no torne a repetir-se”.

Altra veu més que autoritzada 
de la comarca de l’Horta Sud, és 
el cronista oficial d’Alfafar, José 
Francisco Catalá, que ha explicat 
a el Meridiano que encara no ha 
començat a recopilar informació, 
però que la seua idea és escriure 
una crònica sobre l’esdevingut en 
el llibre de festes de 2025.

Catalá amb les seues parau-
les vol transmetre la situació 
d’impotència que s’ha viscut per la 
falta d’informació. “L’arribada del 
llot i de l’aigua va ser sorprenent 
i dantesca”, ha afirmat el cronista, 
que assenyala que l’aigua va entrar 
pertot arreu de manera bestial. 

QUATRE VEUS QUE EXPLIQUEN COM 
RECOPILEN TOT EL MATERIAL PERQUÈ 
PERDURE EN EL TEMPS

Els cronistes 
dels pobles de 
l’Horta Sud 
treballen en el 
relat de la riuada

Encara que ell no va viure la riuada 
del 57, fa una comparació amb ella 
i ressalta la duresa d’esta. “En el 57 
la riuada només va afectar la part 
sud de la població. Mentres que 
en 2024, tan sols s’han lliurat de 
la barrancada 6 carrers d’Alfafar: 
Sant Antoni, Ortega y Gasset, Cer-
vantes, Eduardo Escalante, San 
Roque i la Tauleta”. Catalá ha 
contat que farà menció especial a 
la resposta que va tindre el poble 
i al paper dels jóvens voluntaris. 
“Un dia Cáritas va haver de repar-
tir 3.400 entrepans per als jóvens 
que venien a ajudar als veïns del 
poble. És admirable”. Per a acabar 
indica que no deixarà en el tinter 
un record a les víctimes “un mal 
irreparable” i tampoc deixarà 
d’esmentar els veïns dels barris 
d’Orba i els Alfalares tan castigats 
per la DANA.

A Sedaví, El Meridiano va parlar 
amb l’Associació Cultural ‘El Bo-
litxo’. Des que el cronista oficial 
de la localitat, Vicente Ruiz Mon-

rabal, morirá, no hi ha hagut subs-
titut, però els socis de “El Bolitxo” 
guardians de la història de Sedaví, 
fan el possible per salvaguardar els 
costums i memòria del seu poble.

Després de la DANA des de 
l’associació han assenyalat que no 
han tingut força per a reunir-se, ja 
que la catàstrofe els ha colpejat en 
l’ànim, però tenen com a fi recopi-
lar tot el material que siga possi-
ble. “No sols el nou que ha sorgit 
per la barrancada, també el que 
s’ha perdut”. De fet el vicepresi-
dent de l’associació, Víctor Blanch, 
compte com a curiositat que han 
entregat a la Filmoteca Valenciana 
documents d’una productora dels 
anys 70, Nova Cinematografia, que 
van trobar després de la riuada.

Blanch ha ressaltat un incon-
venient amb el qual es troben 
i pel qual demanden ajuda i 
col·laboració. “Els socis de el Boli-
txo som majors i analògics, neces-
sitem atraure a gent que col·labore 
amb nosaltres per a digitalitzar 

i indexar tot el material que pu-
guem recopilar, perquè d’esta ma-
nera mai es perda i siga fàcil la 
seua busqueda”.

Quant al que els agradaria plas-
mar de la tragèdia en un futur, 
Blanch ha destacat que s’ha tornat 
a repetir la història i que per això 
és bo conéixer-la i no oblidar-la. 
També ha posat la llum en què és 
important fer-la nostra, pròpia, 
per a tindre les claus i entendre-la. 
Finalment, ha incidit en el fet que 
esta barrancada ha sigut més mor-
tal que la del 57 en Horta Sud, pel 
taponament que han produït tants 
cotxes i pels murs de la pista de Si-
lla, el pla Sud i de les vies del tren.

Enric Juan, cronista oficial 
d’Alaquàs, ha comptat al periòdic 
El Meridiano que els primers dies 
després de la riuada van començar 
a treballar per recopilar informa-
ció, posant el focus “en les històries 
de vida”, per a més tard deixar tes-
timoniatge de l’ocorregut i per a 
analitzar i reflexionar sobre això. 
Tot este treball, recolzat per les 
institucions, quedarà plasmat en 
el volum número 45 de Quaderns 
d’Investigació, que estarà dedicat 
íntegrament a la catastròfica ba-
rrancada del 29 d’octubre i a les 
seues conseqüències. Este serà un 
treball en el qual hi haurà un re-
pàs de l’ocorregut, una cronologia 
de l’arribada del llot i de l’aigua, i 
un retrat de les històries de la gent 
d’Alaquàs. Un detallat treball en 
el qual no faltaran imatges, que 
se’ns han gravat en la retina, i amb 
el qual Juan espera “que ens faça 
a tothom analitzar i reflexionar 
sobre l’ocorregut i que ens ajude 
a entendre que ha fallat perquè 
no torne a ocórrer”. El cronista ha 
assenyalat que hi ha moltíssimes 
persones treballant en això, que 
fins a finals de maig es recopila-
ran els escrits i les imatges i que 
la investigació veurà la llum a la fi 
d’agost o principis de setembre de 
2025.

L. López

Fotos del cronista de Massanassa després de la riuada

Recopilant documents 
d’una productora de 
cinema en Sedaví
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ALDAIA JA HA PAGAT 4.560.000 EUROS D’AJUDES PER LA DANA

Guillermo Luján, alcalde 
d’Aldaia, “la CHJ ha d’explicar 

detalladament el que va passar en 
la Saleta, encara estic esperant”

Dos mesos després de la fa-
tídica riuada que va arra-
sar l’Horta Sud, l’alcalde 

d’Aldaia, Guillermo Luján ha tornat 
a explicar, que «encara no tenim 
una explicació tècnica del que va 
passar el 29 d’octubre. Tècnics de la 
Confederació han d’explicar què ha 
passat. No hi ha un informe que ex-
plique el que ha ocorregut. Necessi-
tem la rigorositat científica i tècnica 
del que va passar per a posar solu-
cions i que no torne a passar».
  L’alcalde ha recordat el que ja va dir 
en el seu moment a El Meridiano, 
«en el 2022 teníem l’oportunitat de 
fer obres en el barranc i desviar-lo 
del barri antic, estava ja els diners de 
la Unió Europea. Ho vaig dir i vaig in-
sistir, és el moment, és l’oportunitat, 
no la deixem escapar (en referència 
a una reunió amb la Confederació), 
però els anys passen i el projecte de 
desviament no arriba».

  Luján, durant la seua intervenció, 
ha recordat diferents moments en 
els quals el projecte de desviament 
es va parar «el projecte es va embos-
sar en moltes ocasions, portem 40 
anys reclamant-lo». 
   L’alcalde ha recordat que el pro-
jecte estava molt avançat però des-
prés d’un informe de la Conselleria 
de Medi Ambient, durant l’etapa 
del Botànic en el govern de la Ge-
neralitat, es va tornar, una vegada 
més, a paralitzar. “Alguna vegada 
els alcaldes ho hem comentat, no 
es pot prioritzar els encisams a 
les persones, amb tot el respecte a 
l’agricultura, però cal prioritzar a les 
persones i evitar que el barranc pas-
se pel nucli urbà”.
  L’alcalde ha recordat que «abans 
de la Dana, el nou govern de la Ge-
neralitat s’havia compromés a des-
bloquejar eixe informe de la Con-
selleria de Medi Ambient pel qual 

s’havia paralitzat el projecte. Ara 
tenim el compromís que s’agilitzarà 
la situació».

Ajudes
L’Ajuntament d’Aldaia va abonar 
ahir la quarta remesa de les ajudes 
per la Dana, la qual cosa suposa 
un total de 4.560.000 euros pagats. 
D’esta manera, ja s’han satisfet dos 
de cada tres sol·licituds, el 63% del 
total. El saló de plens municipal ha 
acollit des del passat 9 de desembre 
l’oficina per a la tramitació d’estes 
ajudes dirigides a les persones afec-
tades per la Dana, una gestió a la 
qual el consistori ha donat “prioritat 
absoluta” des del primer moment. 
L’alcalde, Guillermo Luján, reitera 
el seu “agraïment en nom dels veïns 
i veïnes d’Aldaia” a la Fundació 
*Amancio Ortega pels 5.2 milions 
d’euros “que serviran per a ajudar a 
pal·liar els efectes de la catàstrofe”

Massanassa ha repartit 
el 85% de les ajudes 
d’Amancio Ortega i 
l’alcalde demana celeritat a 
les altres administracions

L’Ajuntament de Massa-
nassa ha sigut un dels pri-
mers a gestionar i repartir 

les ajudes d’Amancio Ortega. Es 
van començar a ingressar el 5 de 
desembre i actualment ja s’han 
abonat el 85% d’elles.  Les ajudes 
s’han destinat a les vivendes afec-
tades per la Dana. Un total de 3,2 
milions d’euros repartits entre al 
voltant de 1.200 vivendes.
  L’alcalde de Massanassa, Paco 
Comes, ha explicat que “des de 
l’Ajuntament gestionem les aju-
des de la forma més ràpida pos-
sible perquè els veïns amb les 
vivendes afectades pogueren 
rebre l’ajuda”. No obstant això, 
ha lamentat que altres adminis-
tracions com Generalitat i l’Estat 
“haurien de donar-se més pressa 
a ingressar les ajudes, la Generali-
tat ha ingressat el 30% d’elles i des 
de l’Estat el 5%, i la gent les ajudes 
les necessita ja”.

Devolució d’ajudes
Totes les cases de Massanassa 
s’han vist afectades per la inun-
dació del passat 29 d’octubre, en-
cara que hi ha algunes que ho han 
fet en major o menor mesura. 
   És per això que una família, atés 
que la seua vivenda no s’ha vist 
molt afectada, ha decidit retornar 
l’ajuda que va donar d’Amancio 
Ortega. 
   L’alcalde de la població de Mas-
sanassa, Paco Comes, ha afirmat 
al periódic El Meridiano que és 
coneixedor d’una família que ha 
retornat l’ajuda “encara que és 
prompte, pot ser que ho faça al-
guna família més”.
  Respecte a la devolució volun-
tària de les ajudes d’Amancio 
Ortega i les que queden encara 
per repartir l’alcalde ha explicat 
que “l’Ajuntament repartirà fins 
a l’últim cèntim per a ajudar als 
veïns en les seues necessitats”.

Sedaví repartix, en una 
primera fase, 1.000 
euros a totes les vivendes 
afectades per la riuada

L’Ajuntament de Sedaví està 
immers en el repartiment 
de les ajudes de la Dana do-

nades per Amancio Ortega. En la 
primera fase s’han ingressat 1.000 
euros a aquelles vivendes que es-
tan afectades per la Dana i com-
plixen els requisits. Quan finalitze 
esta primera etapa començarà 
una segona on es repartiran 1.500 
euros més en aquelles vivendes 
que han sigut més greument dan-
yades i complixen amb els requi-
sits. L’alcalde, Jose Francisco Ca-
banes ha explicat a El Meridiano 
que s’han tramitat més de 850 
sol·licituds.  Els danys ocasionats 
per la riuada del 29 d’octubre 
superen els 50 milions d’euros, i 
encara falten per comptabilitzar 

danys. Ho hem perdut tot, tots els 
vehicles inclosos els de la Policia 
Local” i s’han produït nombrosos 
danys en infraestructures».

  Malgrat la situació Sedaví és un 
dels pobles més avançats en la 
seua reconstrucció. S’han retirat 
la majoria dels cotxes de la cam-
pa. Els carrers estan nets i s’han 
retirats els enderrocs de murs.

RECUPERACIÓ DEL PATRIMONI

Part del patrimoni cultural valen-
cià que albergaven tres museus 
arrasats per la dana del passat 
29 d’octubre comença a «reviu-

re» i «recuperar el seu color» dins 
del Museu Valencià d’Etnologia 
(ETNO) gràcies els minuciosos 
treballs que restauració que rea-

litzen tècnics de la Diputació de 
València. Està recuperant peces 
dels museus de Paiporta, Aldaia i 
també Algemesí.

L’alcalde d’Aldaia i membres de la UME al costat del barranc, amb les comportes trencades des del 29 d’octubre

Massanassa, després de la Dana  (imatge de novembre)

Plaça de l’Ajuntament
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La destrucció ocasionada 
per la dana del 29 d’octubre 
podria haver generat unes 

pèrdues globals de més de 17.000 
milions d’euros, segons un estu-
di presentat este divendres per 
l’Institut Valencià d’Investigacions 
Econòmiques (Ivie).
  Esta xifra és, almenys, el 20% 
dels actius totals, privats i pú-
blics, situats en la zona d’afecció 
de la riuada (vivendes, comerços, 
indústries, béns agrícoles, ma-
quinària, equipament i infraes-
tructures de tota mena) el valor 
de la qual equival a uns 85.900 mi-
lions d’euros, el 35% del valor total 
dels actius de tota la província de 
València.
  El document elaborat pel Ivie ad-
vertix que, si bé encara no es co-
neix la xifra exacta de les pèrdues, 
l’impacte de les inundacions serà 
molt més elevat que el que es re-
flectirà en la caiguda del PIB ini-
cial, ja que el càlcul d’esta magni-
tud no té en compte la destrucció 
d’actius que suposa la depreciació 
sobtada i extraordinària de bona 
part del ‘estoc’ de capital.
  La dimensió d’estos impactes, 
tant negatius com positius, de-
pendrà del volum i orientació de 
les ajudes a les zones afectades, i 
la resiliència de l’economia i la so-
cietat valencianes.
  Les estimacions que oferix 
l’informe es referixen als 89 muni-
cipis afectats (excloent el municipi 
de València, perquè els seus danys 
aconseguixen només a les peda-
nies del sud de la capital), una àrea 
la població de la qual s’ha duplicat 
entre 1960 i 2024 fins a superar el 

 L’IMPACTE DE LES INUNDACIONS SERÀ MOLT MÉS ELEVAT QUE EL QUE ES 
REFLECTIRÀ EN LA CAIGUDA DEL PIB INICIAL

Un estudi de l’IVIE xifra les 
pèrdues per la barrancada en més 

de 17.000 milions d’euros

Redacció

milió d’habitants.  L’estudi oferix 
també les dades per als 20 muni-
cipis de l’Horta Sud i posa el focus 
en les quinze localitats més dan-
yades, l’anomenada «zona zero».  
   El 65% dels actius de la zona són 
vivendes (amb un valor estimat de 
56.295 milions d’euros), mentres 
que el 35% restant està integrat per 
infraestructures públiques i altres 
construccions privades (23.605 
milions d’euros).

Edificacions
L’Ivie destaca en el seu informe 
que l’augment poblacional ha in-
cidit en els canvis en la cobertura 
del sòl (que fins als anys 60 era 

preferentment agrícola), augmen-
tant els usos artificials d’este, com 
a edificacions (residencials i no re-
sidencials) i infraestructures.
  «Una de les conseqüències més 
destacables de l’expansió de su-
perfícies artificials és que dismi-
nuïx radicalment la seua permea-
bilitat a l’aigua», explica.

Escassa inversió hidràulica
L’informe destaca el contrast entre 
la intensa ocupació de la zona i el 
seu caràcter inundable, així com el 
«limitat esforç inversor en infraes-
tructures hidràuliques durant els 
últims quinze anys a la província 
de València; la major part de les 

inversions hidràuliques les rea-
litzen les Administracions Públi-
ques i les Confederacions Hidro-
gràfiques, però en els dos casos es 
produïx «un fort ajust a la baixa a 
partir de 2009, com a resultat de 
les retallades en les inversions pú-
bliques».

2011
D’unes xifres anuals d’inversió en 
infraestructures hidràuliques a la 
província situades entorn de 200 
milions d’euros es passa a menys 
de 50 milions a l’any a partir de 
2011, la qual cosa suposa una cai-
guda del 75% que es prolonga fins 
als anys més recents.

Un grup de professors i professo-
res de la Universitat Politècnica de 
València i de la Universitat Poli-
tècnica de Catalunya treballaran, 
amb estudiants de l’últim curs 
de la carrera, en una proposta de 
projecte de reconstrucció del CEIP 
Vil·la Romana de Catarroja, «per 
adaptar les instal·lacions als prin-
cipis de Ciutat Educadora i millo-
rar el centre per poder convertir-
se en agent dinamitzador cultural, 
esportiu i de trobada del barri», 
explica el regidor d’Educació de 
l’Ajuntament de Catarroja, José 
Antonio Cuberos.
L’experiència és una iniciativa 
conjunta de la direcció del centre 
educatiu i de l’AMPA per partici-
par en el projecte universitari, i 
«encara que la reconstrucció ha 
d’optimitzar les propostes de mi-
llora, és també indispensable, com 
ja han detectat els professionals, 
rectificar i corregir els defectes 
constructius de l’edifici», reivin-
dica el regidor Cuberos, ja que cal 
recordar que abans de la Dana, la 
comunitat educativa del centre es-
tava en plena protesta per les gote-
res i filtracions d’aigua en tempo-
rada de pluja.

CATARROJA
ARQUITECTES DE LA 
POLITÈCNICA DE VALÈNCIA I 
BARCELONA TREBALLARAN 
EN LA RECONSTRUCCIÓ DEL 
CEIP VIL·LA ROMANA DE 
CATARROJA 

Benetússer, dies després de la Dana

La CHJ destina 20 milions a 
la reparació dels danys en el 
barranc de Poyo

La Confederació Hidrogràfica 
del Xúquer (CHJ) ha declarat 
com a «obra d’emergència» 

la reparació de danys en el ba-
rranc de Poyo ocasionats per la 
dana del passat 29 d’octubre, amb 
una inversió de prop de 20 milions 
d’euros.
  Els treballs, que s’iniciaran en les 
pròximes setmanes, se centraran 
en la reconstrucció, reforç i sane-
jament dels talussos més afectats 
en els térmens municipals de Pi-
canya, Paiporta, Massanassa i Ca-
tarroja, informa la CHJ.
  L’actuació compta amb un pres-
supost que ronda els 20 milions 
d’euros i permetrà reparar els 
danys causats en el barranc al llarg 
de, aproximadament, set quilòme-
tres, des de la localitat de Picanya 
fins a l’encreuament amb la Pista 
de Silla, a Catarroja.
  També es realitzaran altres labors 
com la retirada de residus obstruc-
tius o l’adequació dels accessos 
actuals al barranc.

  Tots estos treballs es faran en 
coordinació i comunicació cons-
tant amb els ajuntaments, amb la 
premissa d’optimitzar els recursos 
i avançar amb la major celeritat 
possible.

Reforç de les riberes
El CHJ centrarà els seus esforços 
en el reforç de les riberes del ba-
rranc que han patit descalces i que 
corren major risc d’erosió.
  Al mateix temps, es repararà els 
danys en els brins de protecció i 
es procedirà a reconstruir les que 
han quedat completament des-
truïdes.
  També es posarà en marxa tre-
balls auscultació dels sistemes de 
contenció existents per a compro-
var el seu estat i el seu possible 
aprofitament.
  La prioritat de l’actuació passa 
per reparar, reconstruir i refor-
çar els talussos més vulnerables 
amb l’objectiu de millorar el seu 
comportament enfront de futures 

Barrancada del Poyo a Paiporta
avingudes.
  Per a això, es millorarà l’estabilitat 
dels talussos, que mantindran la 
seua estructura, però que ara es-
taran formats per una escullera i 
material drenant que millorarà la 
seua subjecció.
  En este punt, la intenció de la 
Confederació és la de reutilitzar, 
en la mesura que siga possible, al-
guns dels elements presents en el 
llit per a estabilitzar els màrgens.
  Així, les piles de formigó dels 
ponts que es va emportar per da-
vant la força de l’aigua entre Pican-
ya i Paiporta, podrien ser utilitza-
des com a material drenant en els 
talussos després de ser processa-
des.
  En el cas dels trams de barranc 
que compten amb murs formi-

gonats, primer s’avaluaran els 
danys per a valorar quin tipus 
d’actuacions s’han de desenrotllar.
  En alguns punts només caldrà re-
forçar els murs, mentres que en les 
zones més afectades s’optarà per 
la seua reconstrucció completa, 
afigen des de la CHJ.
  Este organisme continua així ma-
teix treballant en la reparació dels 
danys d’elevada magnitud oca-
sionats, tant en el domini públic 
hidràulic com en les infraestruc-
tures hídriques, per les inunda-
cions produïdes a conseqüència 
de la dana, concretament en bona 
part de les poblacions de les co-
marques de l’Horta *Sud, la Plana 
d’Utiel-Requena, La Foia de Bu-
ñol, La Ribera Alta, El Camp del 
Túria, la Ribera Baixa i Els Serrans.

L’Ajuntament ha contractat 15 em-
preses amb 20 equips per a refor-
çar els treballs i posar-les a la dis-
posició de la UME i l’Exèrcit.
Estos treballs han sigut possibles 
gràcies a la contractació de re-
cursos i maquinària especialit-
zada per part de l’Ajuntament de 
Paiporta per un valor de més de 
5 milions d’euros a través del De-
partament de Medi Ambient. Esta 
maquinària s’ha posat a la dispo-
sició de les diferents unitats de 
l’emergència i en coordinació amb 
la Unitat Militar d’Emergències 
(UME), els Bombers, les Forces 
Armades i Diputació. “Este cost ha 
sigut assumit per l’Ajuntament per 
a poder accelerar els treballs que, 
sense esta maquinària estaven 
sent molt lents” afirma l’alcaldessa 
de Paiporta, Maribel Albalat. 
“L’Ajuntament ha destinat més 
de 5 milions d’euros per a acce-
lerar els treballs i ha contractat 
15 empreses amb 20 equips per a 
reforçar els treballs i posar-les a la 
disposició de la UME i l’Exèrcit. El 
nostre objectiu prioritari és asse-
gurar el benestar de la nostra ciu-
tadania”.

PAIPORTA
ACABA LA RETIRADA DE LLOTS 
DEL 100% DELS GARATGES I 
L’AJUNTAMENT ASSUMIX UN 
COST DE MÉS DE 5 MILIONS 
D’EUROS EN MAQUINÀRIA 
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A MÉS DELS TREBALLS CONTRACTATS PER L’AJUNTAMENT TAMBÉ HAN AJUDAT 
VOLUNTARIS

El Port de Catarroja va recuperant 
la seua imatge

El 29 d’octubre la vida es va 
paralitzar per als veïns de 
Catarroja. El municipi es va 

ver afectat al cent per cent des-
prés de la gran barrancada pro-
vocada pel pas de la DANA per la 
província de València. No sols el 
nucli urbà o les zones industrials 
es van veure negades d’aigua i llot, 
el Port de Catarroja, lloc privile-
giat de l’Horta Sud, també va patir 
danys. Per això, l’Ajuntament va 
decidir actuar en un entorn na-

tural i mediambiental tan impor-
tant com és este enclavament.
   «A més dels treballs realitzats a 
través de les contractacions mu-
nicipals per part de l’Ajuntament, 
s’ha pogut comptar en diferents 
fases amb la col·laboració de 
voluntariat, i també amb el Tan-
cat de la Pipa», afirmen fonts 
municipals, que destaquen que 
han realitzat diferents labors 
d’emergència per a la recupera-
ció de l’entorn. «Només en estos 

primers treballs, s’ha destinat una 
partida municipal de 48.000 euros 
addicionals».

Plàstics
D’una banda, s’ha procedit a la 
retirada de residus voluminosos, 
estris i plàstics, que van anar a 
parar a este entorn natural. A 
més, també es van realitzar la-
bors tant amb operaris com amb 
maquinària per a la retirada de 
canyes. S’han trobat bombones 

de butà o fins i tot un palet amb 
aliments envasats.  Pel que fa als 
residus, es va procedir a la sepa-
ració manual i classificació de 
canyes, plàstics, etc… «I els resi-
dus de canyes van ser traslladats 
a la planta de tractament i valorit-
zació de residus dels Fogons per 
al seu compostatge», asseguren 

des de la regidoria de l’àrea.
  Además de todas estas acciones 
que se han desarrollado a nivel 
municipal, l’Ajunatment señala 
que «ya se han tenido las prime-
ras reuniones con representantes 
de agricultores para reclamar al 
gobierno la limpieza de los cam-
pos».

Port de Catarroja  (10 de gener de 2025) 

El TAMA d’Aldaia torna 
amb una nova programació 
d’art i cultura

El Teatre Auditori Municipal 
d’Aldaia (TAMA) ha acon-
seguit recuperar-se de la 

dana del 29 d’octubre amb molt 
d’esforç i treball, i ja ha anunciat 
la seua nova temporada d’arts 
escèniques amb propostes, *com 
sempre, per a tots els estils.
  El més immediat, durant el mes 
de gener, és el cicle ‘INTIMÍSSIM’, 
amb l’obra ‘A tu et fa mal tot el bo’ 
per a públic jove i adult, el 17 de 
gener a les 20 hores. El següent 
divendres, dia 24, també a les 20 
hores, arriba ‘Cuina!’, de Patricia 
Pardo, i el dia 31 en la mateixa 
hora, ‘Arcàngels’ d’Alarcón Pro-
duccions.

Febrer
Al febrer, concretament el dia 7, 
arriba ‘Via escènica. Russafa es-
cènica. Festival de tardor 24’ amb 
‘Sequera’. També l’obra ‘Llaura 
que estic a punt d’estar més trist 
que malament’, de La Constant, i 
‘Fi Qui’ de Nokaut Teatre. El dia 9 
de febrer podrem gaudir del con-
cert de la Unió Musical d’Aldaia i 
el dia 14 serà el torn de ‘L’Oroneta’ 
de Micalet Teatre. Seguirem amb 
grans propostes com que arriba 
el divendres 21 de febrer: ‘Pon-
cia’ de Lolita Flores i Pentación 
produccions, i el dia 28 ‘El llac 

dels cignes’ del Ballet Nacional de 
Cuba.
  De la mateixa manera, març tin-
drà una gran oferta cultural en 
el TAMA, començant pel dia 2, 
amb la Banda Simfònica de Do-
nes de la Federació de Societats 
Musicals de la Comunitat Valen-
ciana. El dia 9 podrem reviure la 
producció ‘FORMOSSÍSSIMA’, de 
l’àrea d’Educació de la Diputació 
de València, sobre les relacions 
en la gent jove i la violència de 
gènere.

Cultura
El 28 de febrer a les 20 hores, 
podrem veure una gran història 
d’amor d’Albena teatre: ‘Regalam 
esta nit’. I el 30 de març tancarem 
amb el Certamen de la Banda de 
Cornetes i Tambors del Stm. Crist 
dels Necessitats, a les 12 hores.
  Un TAMA que a més programa 
visites guiades, concretament el 
dia 23 de març, i que incorpora 
en la seua programació l’oferta al 
Teatre del Mercat. 
  Així, IMPROU i la XX Lliga 
d’improvisació d’Aldaia 2025 re-
presa la seua activitat, i podrem 
assistir a gaudir amb Pot de Plom 
i Xavi Castillo i la seua ‘Teatre 
News’, el dia 23 de març a les 19 
hores.

MUSEROS, ALBUIXECH, ALBALAT DELS SORELLS O SAGUNT, SÓN ALGUNS POBLES 
QUE HAN ARREPLEGAT FONS

L’esport es bolca amb els municipis de 
l’Horta Sud afectats per la barrancada

El desastre causat per la Dana 
en les infraestructures i do-
tacions públiques dels mu-

nicipis de l’Horta Sud ha provocat 
nombrosos gestos de solidaritat 
d’entitats i ajuntament d’altres co-
marques. En les últimes setmanes, 
s’han organitzat fins a cinc esdeve-
niments esportius en els quals es 
recapten fons per al compte soli-
dari de la Mancomunitat de l’Horta 
Sud, l’objectiu de la qual és ajudar 
en la reconstrucció.
  “Agraïm aquests gestos de soli-
daritat que ens arriben d’altres 
comarques i que se sumen al des-
plegament que molts ajuntaments 
han fet durant setmanes per a aju-
dar-nos. Amb ells, no sols s’estan 
arreplegant donatius que ajudaran 
en la reconstrucció sinó que també 
es visibilitza la situació a l’Horta 
Sud”, manifesta el president José 
Francisco Cabanes. 

Compte
La Mancomunitat disposa d’un 
compte obert en Caixa Popular 
(ES57 3159 0013 9730 4841 1122) en 
la qual s’arrepleguen els donatius.
  L’última acció se celebrava 

aquest cap de setmana en el Port 
de Sagunt, on el Fertiberia Balon-
mano va recaptar més de 3.000 
euros per a l’Horta Sud, a través 
de la taquilla del seu partit contra 
el IB Ibiza i d’altres donatius, tant 
de la seua afició com de l’empresa 
que patrocina al club. En concret, 
amb les entrades es van arreple-
gar 2.765 euros, que van arribar 
als 3.000 amb les donacions pos-
teriors. Durant el partit, celebrat 
en el pavelló de Sagunt, es va fer 
lliurament d’un xec simbòlic a la 
Mancomunitat per part del presi-
dent, Juan Bataller; del director de 
l’empresa Fertiberia, Felipe Saz, i 
del regidor d’Esports de Sagunt, 
Javier Timón. També van assistir la 
regidora de Cultura, Ana Quesada, 
i el seu homòleg d’Educació, Raúl 
Palmero. Tots ells van transmetre 
nombroses mostres d’afecte o soli-
daritat a la comarca més castigada 
per la catàstrofe. 

L’Horta Nord
També a la comarca de l’Horta Nord 
les activitats esportives i lúdiques 
van paral·leles a la resta d’ajuda 
que els consistoris han prestat a 

l’Horta Sud arran de la DANA des 
del primer moment. De fet, el club 
Albalat Entrena Atletisme va re-
captar 540 euros en una divertida 
carrera Sant Silvestre en la qual 
van participar unes 200 persones. 
Aquest col·lectiu, que presideix Ro-
berto Puig, va ser un dels primers 
en dirigir-se a la Mancomunitat per 
a proposar aquesta prova a benefi-
ci del compte solidari, dies després 
de la Dana, a través de la directiva 
Mari Carmen Denche. 
  De manera paral·lela, a Albuixec, 
el consistori s’ha aliat amb el Club 
de Còrrer Apalput per a organitzar 
una Sant Silvestre solidària en la 
qual van participar 250 persones. 
La prova va aconseguir una recap-
tació de 226 euros, tal com va infor-
mar el regidor d’Esports, Julio del 
Toro a la Mancomunitat. 
  Finalment, els festers de Sant Roc 
de Museros també varen organit-
zar la III Sant Roquense a benefici 
del compte solidari de la Man-
comunitat de l’Horta Sud amb la 
col·laboració del Grup de Còrrer 
Museros i l’ajuntament de la pobla-
ció, com ha informat l’alcaldessa 
Cristina Civera. 

Mural al TAMA d’Aldaia

Organitzadors de la carrera en Albuixech San Silvestre en Albalat dels Sorells 
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15 ANYS PORTANT-TE 
TOTA LA INFORMACIÓ 
DE LA COMARCA DEL 

CAMP DE TÚRIA

L’equip tècnic de l’Ajuntament 
d’Alfafar ha realitzat un 
exhaustiu expedient sobre les 

conseqüències que la línia de tren 
d’Alfafar va provocar en el municipi 
la vesprada on es va desbordar el 
barranc. Eixe informe “s’ha inclòs 
en l’expedient que tenim en el jutjat 
contra Adif perquè s’ha demostrat 
que l’opció que ens oferix el Ministeri 
de pas subterrani és un perill en 
cas de noves Dana”, ha explicat a El 
Meridiano l’alcalde d’Alfafar, Juan 
Ramón Adsuara.
  “Els informes tècnics expliquen 
com els murs del tren la vesprada 
del 29 d’octubre van parar, en un 
primer moment l’aigua, i quan es 
van trencar van actuar com una ona 
augmentant el perill i provocant 
danys encara més greus en les 
vivendes i els comerços pròxims a 
les vies”, afirma l’alcalde.
   Adsuara insistix “només és viable 
el soterrament” i recorda que dos 
mesos i mig després “els passos 
subterranis seguixen inutilitzats i les 
poblacions no tenen comunicació 
ni accessibilitat. Quan els passos 
subterranis s’inunden i no es poden 
utilitzar, com ocorre ara, hem de 
caminar més de dos quilòmetres 
per a accedir a l’altre costat de la 
població”.

Projecte del Ministeri
  Sobre el projecte del Ministeri que 
contempla mantindre el tren en 
superfície i desviar el trànsit rodat 
per a fer un nou pas subterrani 
ciclopedestre, l’alcalde afirma que 
“la Dana ha demostrat que seguir 
amb el tren en superfície i els passos 
subterranis no són segurs per a la 

L’ALCALDE DEMANA SEGURETAT EN LES VIES DEL TREN QUE NOMÉS ESTAN 
SEPARADES DE LA POBLACIÓ AMB TANQUES 

Alfafar inclou en el seu 
expedient judicial contra Adif els 
danys que les vies van provocar 

la vesprada de la Dana

Redacció

Imatge del tren entre Alfafar i Benetússer en l’actualitat

població”.
  A més, Adsuara ha entregat eixe 
document tècnic sobre els danys 
causats pel tren a conseqüència 
de la Dana a la Plataforma pel 
Soterrament. L’entitat ja ha pogut 
registrar eixa informació i està a 
l’espera de ser rebuda per la Unió 
Europea, en concret pel departament 
de peticions ciutadanes, on 
explicaran el problema històric que 
existix amb tren en la població i els 
danys que la Dana ha provocat.

Protecció a les vies
Des del 9 d’octubre, no existixen 
murs en el trajecte del tren per dins 
de les poblacions i en el seu lloc hi 
ha tanques metàl·liques, unides 
amb filferros per a evitar separar-les 
i cartells que posen ‘prohibit el pas’.
  No obstant això, esta mesura 
provisional porta quasi tres 
mesos, recentment va haver-hi 
un atropellament, i l’alcalde de la 
població, Juan Ramón Adsuara 
demana al Ministeri de Foment que 
“reforce la seguretat en la zona. Ara 
mateix”, explica l’alcalde al Meridià, 
“existix un problema de seguretat 
i volem que ràpidament posen 
solucions. El Govern d’Espanya s’ha 
mogut molt més ràpid a restablir 
el servici de tren que a protegir les 
persones, cosa que ens indigna. 
Mentres nosaltres tenim encara 
zones amb cotxes amuntegats, Adif 
ja ho té tot perfecte”.
  Des de l’Ajuntament insistixen que 
“com a mesura provisional, perquè 
el que volem és el soterrament del 
tren, les vies han de ser segures per 
a la població i no amb tanques com 
estan ara, a més ara mateix, i des de 
la Dana els passos subterranis també 
són anul·lats”.
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 ELS BARRIS AMB MAJOR POBLACIÓ SÓN SANTA RITA, AMB 12.947 HABITANTS, 
I LA CANYADA, AMB 12.913 HABITANTS 

Paterna ja té més de 75.000 
habitants, necessaris per a ser 

declarada Gran Població 

Paterna està d’enhorabona i 
continua amb la tendència 
poblacional ascendent que 

ve registrant durant l’última dèca-
da.
  De fet, la ciutat comença l’any 
superant el llindar dels 75.000 ha-
bitants necessaris per a ser decla-
rada Gran Població i aconsegueix 
ja els 76.406 habitants, xifra que en 
poc temps li valdrà aquest reco-
neixement.
  Referent a això, l’Alcalde de Pa-
terna, Juan Antonio Sagredo, ha 
destacat que “aquestes dades re-
flecteixen que a la nostra ciutat es 
viu molt bé i que cada vegada més 
gent ens tria per a residir i dur a 
terme el seu projecte de vida” al 
mateix temps que ha recordat que 
“som a més la ciutat amb més es-
perança de vida de la Comunitat i 
amb un alt índex de natalitat”.
  Segons el padró municipal de 
l’Ajuntament, els barris amb ma-
jor població són Santa Rita amb 

12.947 habitants i La Canyada 
amb 12.913 habitants.
  D’altra banda, el padró municipal 
també constata una major presèn-
cia femenina en la població pater-
nera, amb 38.854 dones empadro-
nades enfront dels 37.552 homes 
residents.
  Amb l’objectiu d’agilitzar la 
sol·licitud de Gran Ciutat arribat 

el moment i obtindre definitiva-
ment aquesta declaració, una ve-
gada es reconega oficialment els 
75.000 habitants censats en l’INE, 
l’Ajuntament de Paterna va crear 
en 2024 la Comissió de Gran Ciu-
tat que des de llavors s’encarrega 
de coordinar, planificar i executar 
tot el treball necessari per a com-
plir amb tots els requisits exigits.

Carrer de Paterna

Paterna millora les xifres de 
seguretat ciutadana, reduint 
un 3% la delinqüència i els 
accidents de trànsit

Paterna continua avançant 
i millorant les seues da-
des de seguretat ciutadana 

amb una baixada del 3% de la 
delinqüència en la localitat du-
rant l’any passat i un descens en 
el nombre d’accidents de trànsit, 
unes bones xifres que cobren més 
valor si tenim en compte el seu 
constant increment poblacional 
amb més de 76.400 habitants em-
padronats hui dia. 
  Estes positives dades es despre-
nen del balanç de l’exercici 2024 
realitzat durant la Junta de Segu-
retat celebrada a l’Ajuntament, 
que ha estat presidida per 
l’Alcalde, Juan Antonio Sagredo 
al costat del Subdelegat de Go-
vern a la Comunitat Valenciana, 
José Rodríguez i en la qual tam-
bé han participat la Tinenta Al-
calde d’Interior, Nuria Campos, 
el Comissari Principal-Cap de 
la Policia Local, Rafael Mestre, 
el Comissari de la Policia Nacio-
nal de Paterna, Juli Cèsar Gar-
cía entre altres representants de 
l’Administració local i d’els dos 
cossos i forces de seguretat.
Durant la trobada a l’Ajuntament, 

el primer edil ha elogiat 
“l’excel·lent labor policial 
desenrotllada a la ciutat i la 
col·laboració entre els agents de 
la local i la nacional” al mateix 
temps que ha destacat que “esta 
trobada ens permet continuar 
millorant en els nivells d’eficàcia 
i coordinació entre els diferents 
cossos i forces de seguretat per 
a continuar fent de Paterna una 
ciutat més segura i protegida per 
als paterneros i paterneras”.
 
118 nacionalitats
Referent a això, el responsable de 
la Policia Local de Paterna, Rafael 
Mestre ha insistit en l’augment de 
la població de la ciutat, en la qual 
conviuen més de 118 nacionali-
tats, destacant que durant 2024 
s’han atés més de 40.000 crides, 
s’han tramitat més de 200 denún-
cies, i realitzat més de 200 con-
trols d’alcohol i drogues. 
  Així mateix, Mestre també ha 
subratllat “la baixada del nombre 
d’accidents de trànsit durant el 
passat exercici gràcies al reforç de 
la senyalització viària i la reduc-
ció de la velocitat a la ciutat”. 



20 ACTUALITAT EL MERIDIANO L’HORTA   
GENER
2025

L’AJUNTAMENT RECLAMA LA SEUA MILLORA I RENOVACIÓ AIXÍ COM EL 
COMPLIMENT DELS HORARIS I DE LA FREQÜÈNCIA DE PAS

Paterna torna a exigir a Conselleria 
la millora urgent del servici de la 

línia 140 del bus

L’Ajuntament de Paterna tor-
na a reivindicar la millora 
urgent de la Línia 140 del 

servei metropolità d’autobús que 
presta la Generalitat en el munici-
pi i que el connecta amb la ciutat 
de València.
  Amb eixe objectiu, la Tinenta Al-
calde de Mobilitat, Núria Campos 
ha sol·licitat sengles reunions amb 
la conselleria de Medi Ambient, 
Infraestructures i Territori i amb 
l’Autoritat de Transport Metropo-
lità de València (ATMV) per a de-
nunciar les deficiències del servei 
i reclamar una millora d’aquesta 
Línia d’autobús, tant d’horaris i 
freqüències de pas com de l’estat 

dels propis autobusos.
  Referent a això, Campos ha afir-
mat que “els paterners i les pa-
terneres mereixen un transport 
públic de qualitat, puntual, segur i 
eficient en el qual es complisquen 
els horaris establits i l’aforament 
de passatgers, amb autobusos 
en bones condicions, tant en 
l’habitacle interior com en les 
seues prestacions tècniques”.
  La Tinenta Alcalde ha explicat 
que “des del consistori hem anat 
donant trasllat a conselleria de 
totes les queixes que rebem dels 
usuaris d’eixa línia, que denuncien 
principalment les males condi-
cions dels autobusos, que a més es 

desbaraten sovint, l’incompliment 
diari de les eixides programades, 
l’amuntegament dels passatgers, 
etc” .Finalment, Núria Campos ha 
recordat que “l’equip de govern 
socialista de Paterna som uns clars 
defensors del transport públic i 
del foment de l’ús del mateix en-
tre la població i per això hem tor-
nat a subvencionar-lo per tercer 
any consecutiu perquè siga gratuït 
per als paterners i les paterneres, 
però aquesta gratuïtat ha d’anar 
acompanyada d’una bona qualitat 
del servei, ja que repercuteix en el 
dia a dia dels veïns que l’utilitzen 
per a anar a treballar, a estudiar, al 
metge, etc.

Rafelbunyol inaugura la seua 
oficina de rehabilitació i 
regeneració urbana

Rafelbunyol ha obert al pú-
blic la seua Oficina de Re-
habilitació i Regeneració 

de l’Entorn Residencial de Reha-
bilitació Programada, ERRP. Una 
oficina que oferix assessorament a 
les 114 vivendes beneficiades amb 
el Pla de Barris per a la millora de 
l’eficiència energètica dels seus 
edificis del Barri de Sant Pere.
  Ja està en funcionament esta 
oficina per a l’assistència tècnica 
de redacció de projectes i direc-
ció d’obra de les obres de Reha-
bilitació i de Reurbanització de 
l’entorn. Des d’ella s’informarà els 
veïns i veïnes de quina documen-
tació han d’aportar, el procés i es 
resoldran els possibles dubtes que 
els vagen sorgint.

Ajudes
“Esta oficina és la interlocuto-
ra dels avanços d’este important 
projecte i la ciutadania. Una im-
portant ferramenta per a la mi-
llora la situació del Barri de Sant 
Pere amb l’objectiu d’ajudar la 
població de Rafelbunyol a tindre 
una vivenda digna i adequada i 
millorar l’eficiència energètica de 
les seues vivendes” assegura Fran 
López.

Horari
Esta oficina, que ha suposat una 
inversió de 240.088,2 €, està situa-
da a l’Auditori Municipal i donarà 
servici els dilluns, dimarts, dijous 
i divendres de 9h a 13h i dimarts i 
dimecres de 16h a 20h.

L’OFICINA OFERIX ASSESSORAMENT A LES 114 
VIVENDES BENEFICIADES AMB EL PLA DE BARRIS 

Bus 140 de Paterna

L’alcalde durant la presentació de l’oficina

L’alcalde del Puig, Vicent Por-
ta, juntament amb el tinent 
d’alcalde Marc Oriola i la regidora 
d’Educació, Tonica Martí, van reu-
nir-se el passat dilluns 13 de gener 
amb Eliseo Amado Alias, cap del 
Servei d’Infraestructures Educati-
ves de la Conselleria d’Educació, 
i Pablo Herrero Bosch, tècnic del 
Servei d’Infraestructures de la 
Direcció Territorial, per a abor-
dar l’estat de la renovació de les 
infraestructures educatives públi-
ques en el municipi.

Reunió
La reunió es produeix després de 
la cancel·lació de vàries cites que 
hagueren de susprendre’s a pe-
tició del department, una a inici 
d’octubre per qüestions d’agenda 
i l’altra al novembre per la càrrega 
de feina ocasionada per la Dana.
  La reunió ha servit per a posar de 
manifest la preocupació del con-
sistori per les demores en la trami-
tació dels projectes del Pla Edifi-
cant en la localitat, així com en la 
reparació del teulat del gimnàs de 
l’IES El Puig.

Pare Jofré
El projecte més avançat és el del 
col·legi Pare Jofré. L’Ajuntament 
de la població de El Puig va adju-
dicar el passat mes de desembre 
l’elaboració final del projecte i 
l’empresa adjudicatària disposa 
de quatre mesos per a la seua re-
dacció.

Guillem d’Entença
Quant al col·legi Guillem 
d’Entença, els tècnics de la Con-
selleria han admès un retard en 
la resposta a les subsanacions que 
l’Ajuntament va presentar el pas-
sat mes de maig, però han assegu-
rat que les revisaran i contestaran 
en breu. 
  Tot apunta que les subsanacions 
seran aprovades i la delegació de 
competències dependrà dels pres-
supostos autonòmics, on des de la 
institució autonòmica indiquen 
que es prioritzarà les actuacions 
derivades de la DANA.

IES El Puig
Respecte a l’IES El Puig, els tècnics 
han atribuït els retards a les nom-
broses substitucions de personal 
que hi ha hagut en el seu departa-
ment. Han informat que ja han en-
carregat l’elaboració d’un informe 
i una memòria valorada per pro-
cedir a la reparació del teulat del 
gimnàs “el més aviat possible”.
  Els representants del consistori 
han acordat amb el personal del 
Departament mantindre un se-
guiment de l’evolució de les actua-
cions per assegurar-se que les in-
tervencions avancen amb la major 
rapidesa possible.

EL PUIG
DEMANA CELERITAT A LA 
CONSELLERIA D’EDUCACIÓ 
EN LA TRAMITACIÓ DEL PLA 
EDIFICANT

  Un pas més en este importan-
tíssim projecte, de 2.963.717,70 €, 
finançat principalment amb fons 
Next Generation que rehabilitarà 
i reurbanitzarà el Barri de Sant 
Pere, conegut popularment com 
el de ‘L’estació’, un dels més popu-

lars i tradicionals de la població.
  Addicionalment s’actuarà sobre 
quasi 3.000 m² d’espai públic, 
actuant en l’àrea de la Séquia de 
Moncada entre els carrers Jose 
Maria Llopis i Trencat, reurbanit-
zant la zona.

Les noves tecnologies i l’ús 
d’internet fan que, en moltes oca-
sions, es compartisquen imatges 
per part dels jóvens; imatges que, 
en alguns cas, poden ser usades 
amb finalitats il·lícits. Davant esta 
situació, les famílies es plantegen 
dubtes ja que es poden veure afec-
tades per delictes contra la imatge 
o de seguretat ciutadana que afec-
ten les seues filles i fills en edat 
escolar. 

Dubtes
Tenint en compte esta premis-
sa, i atesa la demanda realitzada 
per les famílies burjassotenses 
al departament d’educació de 
l’Ajuntament de Burjassot, a tra-
vés del Programa d’Orientació 
Familiar (PROFAM) del Consis-
tori, dependent de la Regidoria 
d’Educació, dirigida per Manuela 
Carrero, s’ha programat una xarra-
da informativa que serà impartida 
per agents de la Policia Nacional i 
que està destinada a la comunitat 
educativa de Burjassot.

Centre Socioeducatiu
La xarrada tindrà lloc el dijous 23 
de gener a les 18.30 hores en el 
Centre Socioeducatiu Díaz Pinta-
do i, com s’ha assenyalat, estarà 
impartida per agents de la Policia 
Nacional responsables de l’equip 
de Participació Ciutadana que 
parlaran sobre seguretat ciutada-
na, delictes contra la imatge i les 
seues conseqüències penals. 
  Una vegada finalitzada la xarra-
da, les i els presents podran tam-
bé plantejar els seus dubtes als 
agents.

BURJASSOT
XARRADA PER A LA COMUNITAT 
EDUCATIVA ENTORN A LA 
SEGURETAT I ELS DELICTES 
CONTRA LA IMATGE



Héctor Lara, campió 
autonòmic i subcampió 
d’Espanya de boxa júnior

Héctor Lara, jove de 15 anys 
que estudia 2n d’ESO en 
l’Institut de Puçol, s’ha pro-

clamat a la tardor de 2024 subcampió 
d’Espanya de boxa en la categoria jú-
nior. Fa poc més de tres anys que es 
va iniciar en la boxa i ja ha aconseguit 
el subcampionat d’Espanya i el cam-
pionat Autonòmic en la categoria 
‘supermosca’, de menys de 52 quilos 
de pes. Héctor i el seu entrenador 
parlen de la seua història, del seu dia 
a dia i dels seus projectes futurs.
«reien de mi en el col·le, però quan 
vaig començar a entrenar i vaig mi-

llorar el físic, tot va canviar», explica 
Héctor Lara amb un somriure que 
resumix l’origen del seu interés per 
la boxa. Amb 52 quilos, que ha de 
mantindre durant tot l’any per a no 
canviar de categoria, ja està en l’elit 
autonòmica i nacional.Gran part de 
culpa del seu ascens la té Ramón 
Lord, que no sols és el seu entrena-
dor, sinó també preparador, pedagog 
i gran amant de la boxa, al qual con-
sidera un esport molt desconegut: 
«València ja ha complit els cent anys 
de boxa i el primer campió del món 
va ser valencià».
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LES OBRES ESTAN SUBVENCIONADES PEL PLA D’INVERSIONS 2022-2023 DE LA DIPUTACIÓ DE VALÈNCIA

Albuixech posa en marxa les obres de millora 
d’accessibilitat de voreres i canvi de xarxa 

d’aigua potable en diversos carrers del municipi

La Diputació de València, 
dins del Pla d’inversions 
2022-2023, va concedir a 

l’Ajuntament d’Albuixech una 
subvenció per import de 581.922 
€, amb l’objectiu de dotar als mu-
nicipis dels recursos necessaris 
per a executar projectes de gran 
rellevància.
  L’Ajuntament d’Albuixech durant 
els pròxims mesos executarà les 
obres de millora d’accessibilitat 
en voreres i xarxa d’aigua potable 
dels carrers de la població com 
son: Sant Antoni, Narcís Millán i 

Mestre Serrano, gràcies a una part 
de la subvenció concedida per la 
Diputació de València.

Inversió
Esta actuació suposa una inver-
sió de 483.606,04 €, en línia amb 
els Objectius de Desenrotllament 
Sostenible ( ODS ) que permetran 
realitzar importants millores en la 
infraestructura urbana creant un 
entorn més sostenible i accessible 
per a la ciutadania millorant així 
la qualitat de vida en el municipi 
d’Albuixech.

Diumenge que ve 26 de gener els 
animals de companyia seran els 
protagonistes indiscutibles del 
matí a Burjassot. 
  El municipi acollirà la tradicional 
benedicció d’animals per a festejar 
a sant Antoni Abat, popularment 
conegut com a Sant Antoni del 
Porquet. L’Ajuntament, a través de 
la Regidoria de Benestar Animal, 
dirigida per Juan Manuel Hernan-
do, celebrarà la benedicció a la 
qual conviden a participar a tota la 
ciutadania. 

Col·laboració
Com és habitual l’acte compta 
amb la col·laboració de la Penya 
“El Cavall” i Pepe “Pancheta” per a 
la celebració d’este. La benedicció 
tindrà lloc en la Plaça dels Furs, 
enfront de la porta de la Parròquia 
de San Miguel on, a les 12.00 hores 
se celebrarà l’eucaristia. 
  Després d’esta, aproximadament 
a les 12.45/13.00 hores, començarà 
la desfilada de mascotes i, amb 
ell, la benedicció. Una desfilada 
al qual no faltaran els cavalls i els 
carros de tir que tanta expectació 
generen i que fan que el públic as-
sistent gaudisca al seu pas.

Tradició
Tots els amos que passen amb les 
seues mascotes rebran el tradicio-
nal detall commemoratiu de la be-
nedicció, el brioix de pa, la garrofa 
i l’estampa, mentres que les i els 
cavallistes i els amos dels carros 
de tir rebran lots de neteja per als 
cavalls i “cabezones”.

CELEBRACIÓ DE LA 
TRADICIONAL BENEDICCIÓ 
D’ANIMALS PER SANT ANTONI 
ABAT

BURJASSOT

Foios realitza millores 
al barri de Cuiper

L’Ajuntament de Foios, a tra-
vés de la Regidoria de Ba-
rris, ha realitzat en els últims 

mesos importants millores a Cui-
per. Destaca, en col·laboració amb 
l’Ajuntament de Meliana, la solució 
als abocaments d’aigües residuals, 
mitjançant la connexió al clave-
gueram de Roca. La intervenció ha 
suposat una inversió de prop d’1,5 
milions d’euros, la qual servirà per 
a connectar el barri amb la xarxa 
general de clavegueram. Finalment, 
queda la construcció de l’estació 
que impulsarà les aigües residuals 
pel camí de la Mar de Meliana 
fins a la depuradora de l’EPSAR 

d’Alboraia, actualment en licitació 
per part de la Generalitat Valencia-
na. El regidor responsable de Barris, 
Ferran Bartual, ha assenyalat que 
“s’ha donat resposta a una deman-
da històrica del veïnat que millorarà 
la qualitat de vida i evitarà aboca-
ments d’aigües residuals al medi 
natural”. 
  Unes altres actuacions de millora 
s’han localitzat a la zona del parc i 
de l’espai esportiu contigu, en les 
quals s’ha realitzat un manteniment 
general, amb reparacions d’obra i la 
instal·lació d’il·luminació LED a les 
pistes i el repintat de la maquinària 
esportiva. 

Héctor amb l’alcaldessa i la regidora

Carrer a Albuixech en obres
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ESTA OBRA POSA FI A UNA REIVINDICACIÓ HISTÒRICA 
I ACABA AMB LA FALTA DE CONNEXIÓ ENTRE ELS 
BARRIS DE LA LOCALITAT

En servici la passarel·la sobre la V-21 
que permet la unió del nucli urbà de la 
Pobla de Farnals amb la costa

La Generalitat ha posat en 
servei la primera passarel·la 
sobre la V-21 que donarà 

continuïtat a l’eix ciclopedestre que 
uneix el nucli urbà de La Pobla de 
Farnals amb la costa “solucionant 
així un problema de vertebració 
entre els dos nuclis de la localitat”.
   Així ho ha destacat el conseller 
de Medi Ambient, Infraestructures 
i Territori, Vicente Martínez Mus, 
que va visitar la zona on s’ha dut a 
terme la intervenció al costat de la 
directora general d’Infraestructures 
i Projectes Urbans, Mª José Martí-
nez Ruzafa i l’alcalde de La Pobla 
de Farnals, Enric Palanca.

Reivindicació
  “Aquesta estructura no és només un 
pont, sinó un símbol de l’abraçada 
entre els dos nuclis urbans que La 
Pobla de Farnals reivindicava des 
de finals dels anys vuitanta. Gràcies 
a aquesta passarel·la ciclopedes-
tre, hem aconseguit que els veïns i 
veïnes del nostre poble tinguen al 
seu abast un mitjà sostenible per 
a comunicar-se i connectar-se de 
manera amable i respectuosa amb 
el nostre entorn”, afirma el primer 
edil de La Pobla de Farnals, Enric 
Palanca.
  Martínez Mus destaca que aques-
ta actuació representa “l’aposta del 

Consell per fomentar una mobilitat 
equilibrada per a afavorir la con-
nectivitat dels municipis”

Pressupost
Per al titular d’Infraestructures 
aquesta actuació, que ha comptat 
amb un pressupost de 2.625.324,75 
d’euros, representa “tant l’aposta 
del Consell per vertebrar els di-
ferents termes municipals com 
l’aposta per una mobilitat equili-
brada per a afavorir la connectivi-
tat”.
  La Pobla de Farnals presenta un 
nucli de població bastant desen-
volupat al costat de la costa que, 
fins ara, tenia impedida la conne-
xió ciclopedestre amb el nucli urbà 
principal i amb els municipis de 
l’interior de L’Horta Nord a causa 
de la barrera que suposa l’autovia 
V-21.
  Les obres es van iniciar en una pri-
mera fase, amb la construcció d’un 
itinerari des del nucli urbà fins a 
l’enllaç del Camí a la Mar amb la 
V-21. La longitud total del tram és 
de 755 metres i compta amb un 
ample útil de 4 metres, que permet 
la convivència, així com la mobili-
tat adequada entre vianants i ciclis-
tes.
  Després, en una segona fase, es va 
instal·lar la passarel·la, que és una 

estructura metàl·lica de 68,50 me-
tres de longitud total situada sobre 
l’autovia, té una geometria tipus 
arc, i està dividida en dues obertu-
res de 34,25 metres cadascun.

Rampes
A més, té sengles rampes que com-
pleixen els paràmetres que marca 
la normativa d’accessibilitat. En el 
costat oest de la V-21, la rampa de 
la passarel·la es prolonga com a 
plataforma fins a connectar amb el 
final del vial ciclopedestre, ja cons-
truït en la Fase I, que també té una 
amplària lliure de 4 metres.
  Mentre que, en el costat aquest 
de la V-21, el tram és d’uns 57 me-
tres i la rampa connecta amb un 
vial similar al tram del costat oest 
fins a enllaçar en la vorera del vial 
existent del carrer Lepant, en el nu-
cli urbà de la platja de La Pobla de 
Farnals.

Accesibilitat
Així mateix, tot l’itinerari format 
pels vials de connexió, les rampes i 
la passarel·la sobre la V-21 compta 
amb un sistema d’enllumenat sos-
tenible. També en diverses àrees de 
l’itinerari, s’han plantat diverses es-
pècies arbòries i arbustives.
   Les obres es van iniciar el 8 de juny 
de 2023 i el termini d’execució ha 
sigut de 17 mesos. A més, l’actuació 
ha sigut finançada per la Unió Eu-
ropea-Next Generation EU, a través 
del Pla de Recuperació, Transfor-
mació i Resiliència.

Més de 7.000 persones 
gaudeixen de les calderes de 
La Pobla de Farnals en les 
Festes de Sant Antoni Abat

El passat 19 de gener, La Pobla 
de Farnals va celebrar una de 
les jornades més destacades 

de les Festes de Sant Antoni Abat. 
Aquesta festivitat organitzada per 
la penya La Creu juntament amb 

la col·laboració de l’Ajuntament de 
La Pobla de Farnals va gaudir d’un 
dia marcat pel repartiment de les 
Calderes Populars i la tradicional 
benedicció d’animals. 

Obertura de la passarel·la

Els clubs de lectura 
reprenen l’activitat

Després de les festes ja han 
tornat  a la biblioteca els 
clubs de lectura ja conso-

lidats, com els CLIJ de 6 a 12 anys 
o el Club de Lectura d’Adults, que 
porta ja nou anys. A més també 
iniciem amb il·lusió propostes 

noves com el Reading Club: el 
club de lectura en anglés per a 
xiquets/es o el Grup “August” de 
tertúlies literàries i filosòfiques 
amb el Taller Tots Amunt. Tota la 
programació es pot consultar en 
la web de l’Ajuntament.

La Pobla de Farnals reforça 
la il·luminació als voltants 
de la Plaça Sant Fèlix

Després de detectar insufi-
ciències en la il·luminació 
assenyalades pel veïnat, 

l’Ajuntament de La Pobla de Far-
nals ha instal·lat punts addicio-
nals de llum als voltants de la 
plaça Sant Fèlix. Aquests treballs 
busquen millorar la visibilitat en 
carrers amb característiques ar-
quitectòniques complexes, com 
a balconades que actuen com a 
pantalla per als actuals fanals.
  La solució implementada prio-
ritza evitar la contaminació lu-
mínica en situar els fanals més 

prop dels carrers. No obstant 
això, en algunes zones, la presèn-
cia d’arbres o elements arquitec-
tònics com a balcons i finestres 
complica aquesta disposició. Per 
això, s’estan estudiant alternati-
ves sostenibles en carrers amb ar-
bres de fulla perenne, amb la pre-
missa d’evitar la tala sempre que 
siga possible.  El compromís del 
consistori és garantir una millora 
eficaç i respectuosa amb l’entorn 
urbà i natural, adaptant les inter-
vencions a les particularitats de 
cada carrer.

Es van servir 7.000 racions generoses elaborades en 35 calderes
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EL NOU PERIÒDIC FET PER A 
VOSALTRES, ON  TROBAREU 
L’ACTUALITAT MÉS JOVE, 
ENTRETENIMENT I ELS PLANS 
MÉS INTERESSANTS DE LA 
COMARCA DE L’HORTA

GENER 2025

En aquesta edició:

LA IMPORTÀNCIA 
DE RECICLAR 
I COM FER COMPOST

RECICLAR ÉS MOLT 
IMPORTANT
RECICLAR ÈS MOLT 
IMPORTANT. I SABER 
UTILITZAR BÉ ELS 
CONTENIDORS AJUDA AL 
FET QUE APORTEM EL 
NOSTRE GRANET D’ARENA 
PER A FER UN MÓN MÉS 
SOSTENIBLE I MILLOR

Saps el que és el compost?

és un abonament orgànic que 

és 100% natural i s’utilitza en 

els nostres camps i jardins.

Vols fer compost? Seguix els 

següents passos:

1. 
Triem on arreplegar les restes 

orgàniques: una caixa o 
recipient.

2. 
Anem afegint escombraries 

orgàniques al nostre 
recipient: peladures de

verdures i fruites, corfes d’ou, 
restes de plantes, etc...

3. 
Reguem de tant en tant 
el nostre compost sense 

entollar-lo.

L. López

FER COMPOST
A CASA O EN L’ESCOLA
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4. 
Deixem reposar el nostre 
compost uns mesos i el 

tindrem llest per al
seu ús.

Saps què hem de
tirar a cada contenidor?

  CONTENIDOR VERD
En el contenidor ficarem tot el 
que siga de vidre, les botelles i 
també els pots.

  
CONTENIDOR BLAU
Al contenidor de color blau 
tirem el cartó i el paper. 
Doblegar el cartó ajuda al fet 
que no ocupem massa espai.

  CONTENIDOR GROC
El contenidor de color groc és 
per a depositar els envasos: 
envasos de plàstic, les llandes 
i els *tetrabricks. Envasos de 
plàstic (botelles de plàstic, 
bosses de plàstic, envasos 
de plàstic, com els de iogurt, 
de mantega, de productes 
de neteja, etc.), llandes de 
begudes i llandes de conserves, 
*tetrabricks, safates de 
*porexpan, paper d’alumini, film 
transparent, etc...

  CONTENIDOR GRIS O VERD
Este *contendor és el que 
sempre s’ha utilitzat per a tirar 
les escombraries.
En el depositem tots els 
residus excepte els quals van al 
contenidor marró o blanc.
  
  
CONTENIDOR MARRÓ
En diversos municipis, el poal 
gris es desdoblega en dos. Un 
contenidor taronja o marró 
servix exclusivament per a les 

restes orgàniques: plantes, 
menjar, restes biodegradables

  CONTENIDOR BLANC
En els contenidors blancs, 
que són els que trobem en 
les farmàcies, es tiren els 
medicaments: i es fa amb 
el *blister, amb la caixa i el 
prospecte, ja que en haver estat 
en contacte amb les medicines 
estos residus necessiten un 
tractament especial.

Quin és el teu joguet favorit?

MOTS ENCREUATS... SABIES QUE... A DIBUIXAR...

Envia’ns el teu dibuix a dibuixos@elmeridiano.es
i el publicarem en les nostres xarxes socials!

L’axolot sembla un cullerot gegant, amb potes i cua, 
d’uns 15 cm de longitud. Es una espècie endèmica de 

Mèxic que viu en llacs o canals d’aigües poc profundes 
amb molta vegetació aquàtica, i s’alimenta de xicotets 

crustacis, larves d’insectes, cucs, caragols...

N’hi ha de molts colors: la majoria són de color café 
fosc, però també n’hi ha de color gris, verd marró, 

ataronjat i fins i tot blanc amb ulls negres, albí daurat, 
albí blanc o quasi negre.

És un animal sorprenent ja que es capaç de regenerar 
algunes parts del seu cos en cas de pèrdua.Solució: boletes, sambori, corda, xapes i birles.
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